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Jeszcze wszyscy mamy świeżo w
pamięci pożar górnej części wieży ka-
tedralnej, jaki miał miejsce 1 lipca
2017 roku. Tym razem w wyniku prac
dekarskich na jednym z budynków
Akademii im. Jakuba z Paradyża przy
ul. Teatralnej doszło do pożaru dachu,
który szybko objął drewnianą kon-
strukcję i w dalszej kolejności strop.
Strażacy uwijali się jak w ukropie, ale
mieli bardzo trudne warunki do pracy i
nie udało się im ochronić drugiego za-
bytkowego budynku, w efekcie czego
ogień strawił również dach głównego
obiektu uczelni, w którym znajdował
się rektorat.

Dramat rozpoczął się o godzinie
11.30, kiedy to dyżurny gorzowskiej
straży pożarnej otrzymał zgłoszenie o
pożarze. Na miejsce od razu zostało
wysłanych osiem zastępów straży
pożarnej. Wstrzymano ruch kolejowy,
zamknięto ulicę Teatralną. Kiedy oka-
zało się, że pożar jest coraz większy,
co chwilę dojeżdżały kolejne zastępy
strażaków, również z powiatu gorzow-
skiego. Natychmiast ewakuowani zos-
tali nie tylko pracownicy uczelni, stu-
denci, ale także wszystkie osoby z po-
bliskiego Gorzowskiego Centrum
Pomocy Rodzinie.

- Warunki prowadzenia akcji są bar-
dzo trudne ze względu na wysokość
budynku i duże zadymienie. Strażacy
nie mogą działać w środku. W części,
w której rozpoczął się pożar trwały
prace remontowe, ale na obecną
chwilę nie można określić przyczyn
pożaru – mówił na gorąco podczas
akcji gaśniczej Arkadiusz Kaniak,
rzecznik PSP w Gorzowie.

Wszystko wskazuje na to, że do
pożaru doszło w wyniku niedbalstwa
w trakcie prowadzenia prac remonto-
wych dachu. Na szczegóły trzeba bę-
dzie jednak poczekać aż sprawę wy-
jaśnią biegli oraz policja wraz prokura-
turą, która prowadzi dochodzenie.

Akcja gaśnicza trwała wiele godzin,
potem jeszcze przez blisko trzy dni
strażacy dogaszali tlące się elementy
obu budynków i kontrolowali miejsce
katastrofy. W trakcie trwającej w su-
mie 76 godzin akcji ratowniczo-gaśni-
czej udział wzięło blisko 150
strażaków oraz 45 pojazdów strażac-
kich. Jeden ze strażaków został nie-
groźnie ranny i trafił do szpitala.

Więcej o tym wydarzeniu, jak i o dal-
szych losach AJP piszemy na 5 stro-
nie.
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Chwila nieuwagi i dramat gotowy
Dzień 12 kwietnia 2024 rok przejdzie do historii Gorzowa jako dzień smutny, dzień w którym znowu gorzowianie musieli zmierzyć się z żywiołem pożaru.

Fo
t. 
Bo
gu
sła
w 
Sa
ch
ar
cz
uk

W pewnej chwili ogień swoim obszarem objął dachy dwóch budynków AJP i sytuacja wyglądała na bar-
dzo niebezpieczną



ww    1.05.
1945 - w Gorzowie odbył się pierw-
szy po wojnie mecz piłkarski między
kolejarzami a reprezentacją Armii
Czerwonej, wygrany przez Sowietów
2:1; strzelcem pierwszej i jedynej
polskiej bramki był Stanisław Ma-
ciejewski, najlepszy gorzowski
piłkarz lat 40.
1946 - Józef Prońko wygrał pierwsze
zawody żużlowe w mieście.
1972 - uruchomiono jednotorową li-
nię tramwajową na Wieprzyce, zbu-
dowaną na wydzielonym pasie ul.
Kostrzyńskiej z pętlą przy ul. Wa-
rzywnej, jednocześnie przedłożono
do Wieprzyc linię nr 1; był to pierw-
szy tramwaj na Wieprzycach i druga
pętla tramwajowa w mieście.
1972 - otwarto Dom Towarowy „Ar-
senał” zbudowany w 1970-1972 w
miejscu rozebranej zbrojowni i na-
zwany na jej pamiątkę.
1980 - w nowym amfiteatrze odbył
się pierwszy koncert w wykonaniu
orkiestry „Odeon” pod dyrekcją
Szczepana Kaszyńskiego.
1984 - debiutujące na murawie
piłkarki TKKF Stilon rozegrały na
stadionie przy ul. Dąbrowskiego w
obecności 2-3 tys. widzów swój
pierwszy mecz, wygrywając z piłkar-
kami z Eisenhüttenstadt 8:2; aż 4
bramki strzeliła Maria Kwiatkowska.
W pierwszym meczu wystąpiły także
Dorota Siupka, Grażyna Błaszczyk,
Barbara Deńca, Alicja Grabowska,
Zenona Jaworska, Renata Kolenda,
Barbara Kwiatkowska, Wiesława
Patykiewicz, Ewa Waryło i Grażyna
Wróbel.
ww    2.05.
1959 - Gorzów zakupił w Chorzowie
10 fabrycznie nowych wozów tram-
wajowych 4N1 i 4ND1.
ww    3.05.
1999 - siatkarze Stilonu po raz
pierwszy w swej historii wywalczyli
brązowy medal mistrzostw Polski
ww    4.05.
1997 - w rozbitej na ul. Kostrzyńskiej
w Gorzowie toyocie śmierć poniosło
5 młodych ludzi wracających z dys-
koteki; dwie osoby zostały ranne.
ww    6.05.
1945 - w Gorzowie uruchomiony
został polski Urząd Pocztowy.
1985 - na Dolinkach uruchomiono
nową centralę telefoniczną i urząd
pocztowy Gorzów 14 przy ul.
Głowackiego.
ww    7.05.
1946 - zarządzeniem ministrów Ad-
ministracji Publicznej i Ziem Odzys-
kanych została zatwierdzona nazwa
Gorzów Wielkopolski; wcześniej
przez rok funkcjonowała nazwa Go-
rzów nad Wartą.
1967 - w związku z przebudową
mostu na Warcie wstrzymano komu-
nikację tramwajową na Zamościu;
nigdy już jej nie przywrócono.
ww    8.05.
2008 - Szkoła Podstawowa nr 15 im.
Wojska Polskiego otrzymała nowy
sztandar.
ww    9.05.
1951 - w Gorzowskich Zakładach
Włókien Sztucznych wyprodukowa-
no pierwszą szpulę przędzy nylono-
wej; umieszczono ją w szkatułce,
którą dyrektor Henryk Ejchart za-
wiózł samolotem do Warszawy wraz
meldunkiem załogi o gotowości fab-
ryki.
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Pierwszy raz od chwili
wprowadzenia bezpoœred-
nich wyborów prezydenckich
w Gorzowie o wyborze gos-
podarza miasta musia³a za-
decydowaæ druga tura.
Wczeœniej, zawsze w pierw-
sze turze wygrywa³ najpierw
Tadeusz Jêdrzejczak, a od
2014 roku Jacek Wójcicki.
W ostatnich wyborach w
2018 roku Wójcicki mia³ po-
nad 65 procent i wydawa³o
siê, ¿e tym razem przynaj-
mniej powtórzy ten wynik. Po
podliczeniu g³osów okaza³o
siê, ¿e przy niskiej frekwen-
cji, zaledwie 43,06%, po-
par³o go 18.381 wyborców,
co w przeliczeniu da³o mu
49,24 procent g³osów. To
by³o za ma³o, ¿eby ponownie
zostaæ prezydentem ju¿ po
pierwszej turze. Przypomnij-
my, ¿e w poprzednich wybo-
rach w 2018 roku Wójcicki
dosta³ a¿ 31.425 g³osów.
Ró¿nica znacz¹ca.

Drugi na liœcie by³ Pawe³
Wilczewski z wynikiem
22,18% (8.279 g³osów). Na
kolejnych miejscach znaleŸli
siê: Roman Sondej (15,56%

- 5.807 g³osów), Jacek Ba-
chalski (8,61% - 3.215
g³osów) i Katarzyna Micza³
(4,41% - 1.647 g³osów).

W drugiej turze Wójcicki ry-
walizowa³ z Wilczewskim i
wygra³ dosyæ pewnie, choæ
uzyska³ mniej g³osów ni¿ w
pierwszej turze. Jak poda³a
Pañstwowa Komisja Wybor-
cza, na urzêduj¹cego prezy-
denta oddano 18.166

g³osów, co stanowi³o 61,23%
procent g³osuj¹cych. Jego
kontrkandydat zebra³ 11.502
g³osów (38,77%). Frekwencja
by³a jeszcze ni¿sza i wynios³a
zaledwie 34,16%. Co ozna-
cza, ¿e gdyby za jakiœ czas
ktoœ chcia³ odwo³aæ prezy-
denta to wystarczy, ¿e do urn
pójdzie 20,5% uprawnionych.

Prezydent Jacek Wójcicki
nie bêdzie mia³ ³atwego

¿ycia w magistracie, ponie-
wa¿ w radzie miasta wiêk-
szoœæ (13 mandatów na 25)
posiadaj¹ radni z Koalicji
Obywatelskiej. Komitet wy-
borczy prezydenta wprowa-
dzi³ zaledwie szeœciu rad-
nych. Piêciu radnych ma
Prawo i Sprawiedliwoœæ,
zaœ Trzecia Droga bêdzie
reprezentowana tylko przez
jedn¹ radn¹. W tym ostat-
nim przypadku wyborcy da-
li mandat Marcie Bejnar-
Bejnarowicz, ale od
czerwca ma ona zostaæ ar-
chitektem miejskim, co
oznacza, że nie mo¿e
przyj¹æ mandatu. Jeœli tak
siê stanie jej miejsce w ra-
dzie zajmie zapewne druga
na liœcie Agnieszka Cie-
rach. W wyborach do rady
uczestniczy³y jeszcze trzy in-
ne komitety, które nie uzys-
ka³y ¿adnego mandatu. By³y
to Zjednoczeni dla Gorzowa
(5,95%), Lewica (5,88%) i
Twoje Miasto Gorzów
(1,99%).
Lista kandydatów, którzy
zostali wybrani do gorzow-
skiej rady miasta:

Koalicja Obywatelska
(13): Izabela PIOTROWICZ,
Ireneusz Maciej ZMORA,
Halina KUNICKA, Paulina
Olga SZYMOTOWICZ, Ro-
bert Edward SUROWIEC,
Anna Agnieszka KOZAK, Je-
rzy Piotr SYNOWIEC, Jerzy
SOBOLEWSKI, Grzegorz
Marcin IGNATOWICZ, Mile-
na Marta SUROWIEC-SIKO-
RA, Piotr Krzysztof WIL-
CZEWSKI, Marta Karolina
KRUPA i Jakub Alfred DE-
RECH-KRZYCKI.
KWW Jacka Wójcickiego

(6): Albert Stanis³aw MA-
DEJ, Piotr Dariusz PALUCH,
Maciej Marcin BUSZKIE-
WICZ, Jan Kazimierz KA-
CZANOWSKI, Cezary Jan
¯O£YÑSKI i Maria Magdale-
na SZUPILUK.
Prawo i Sprawiedliwoœæ

(5): Jaros³aw PORWICH,
Krzysztof Jaros³aw KIELEC,
Tomasz Rafa³ RAFALSKI,
Roman SONDEJ i Sebastian
PIEÑKOWSKI.
Trzecia Droga (1): Marta

Teresa BEJNAR-BEJNARO-
WICZ.
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Gorzowianie wybrali, choć frekwencja rozczarowała
W kwietniu wybieraliœmy prezydenta miasta oraz miejskich i wojewódzkich radnych. Trzeba przyznaæ, ¿e gorzowianie trochê
zaskoczyli przy urnach.

Prezydent Jacek Wójcicki rozpoczyna trzecią kadencję w
fotelu prezydenta Gorzowa
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Urz¹d Miasta planuje
przeprowadziæ badania
zajêtoœci i rotacji miejsc
parkingowych wraz z ana-
liz¹ funkcjonowania strefy
p³atnego parkowania w
Gorzowie. Rekomendacje
wynikaj¹ce z badañ bêd¹
pierwszym krokiem do
wdro¿enia inteligentnego
systemu parkowania w
mieœcie. By³by on oparty
na aplikacji mobilnej oraz
tablicach informuj¹cych o
zajêtoœci miejsc parkingo-
wych. System ma ruszyæ
w 2025 roku. Dane na te-

mat wolnych miejsc par-
kingowych pozyskiwane
by³yby z czujników za-
montowanych w na-
wierzchni miejsc parkin-
gowych czy wykrywaniu
wizyjnemu.

Badanie zostanie prze-
prowadzone w wybrane
dni tygodnia i dotyczyæ
bêdzie aut parkuj¹cych w
godzinach 6:00-20:00.

Jak informuje Magdale-
na B¹k, kierownik Strefy
P³atnego Parkowania
Oœrodka Sportu i Rekrea-
cji w Gorzowie, aktualnie

w mieœcie funkcjonuje jed-
na p³atna strefa, w ramach
której dostêpnych jest
1170 miejsc parkingowych
oraz 12 parkingów z 303
miejscami. S¹ to m.in.
parkingi przy Parku 111,
Bibliotece Wojewódzkiej
czy na obu bulwarach.

Magistrackie badania
zajêtoœci miejsc parkingo-
wych potrwaj¹ maksymal-
nie 12 tygodni. Badania
s¹ projektem wspó³finan-
sowanym ze œrodków Unii
Europejskiej.

MS

Mobilne parkingi już za rok
Inteligentny system parkowania powstanie w Gorzowie. Urz¹d Miasta przystêpuje do badañ strefy parkowania i miejsc
parkingowych.

Magistrackie badania potrwają do 12 tygodni
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ww    10.05.
1909 - powstał klub wioślarski LRV
„Warthe”,  jeden z najstarszych klu-
bów sportowych w mieście, działał
do 1937 r., kiedy został wchłonięty
przez nowo utworzone Landsberger
Rudergesellschaft „Warthe”; do za-
rządu weszli inżynier  szkutnik Georg
Fechter jako prezes, oraz Karl Klotz
(† po 1932), Gerhard Paucksch
(1889-1961) i Alexander Berger
(1878-1958).
ww    11.05.
1989 - rozpoczęły się egzaminy ma-
turalne, ostatnie w czasach PRL; w
woj. gorzowskim przystąpiło do nich
2218 absolwentów liceów i techni-
ków, matura w I i II LO była jedno-
cześnie egzaminem wstępnym na
Uniwersytet Szczeciński.
ww    12.05.
1974 -  Gorzów już po raz czwarty
gościł Wyścig Pokoju, po raz pierw-
szy jako miasto etapowe XXVII edy-
cji z Warszawy przez Berlin do Pragi;
tego dnia rozegrano dwa etapy: 5
etap jazdy na czas z Międzyrzecza
do Gorzowa (48,5 km) wygrał Dieter
Gonschorek (NRD), meta znajdo-
wała się na stadionie żużlowym przy
ul. Śląskiej; tego samego dnia kola-
rze wystartowali do 6. etapu do
Szczecina (106 km), który wygrał
Stanisław Szozda (1950-2013).
ww    13.05.
2000 - zarejestrowany został Klub
Szachowy „Stilon”.
ww    15.05.
1993 - statek „Joanna” wypłynął w
pierwszy rejs do Santoka, dając po-
czątek współczesnej flocie rzecznej
miasta.
1997 - o godz. 11.00 zakończyła się
14-godzinna burza nad Gorzowem,
w czasie której na miasto spadło 70
litrów wody na 1 m kw.; tego dnia
Gorzów gościł prezydenta Aleksan-
dra Kwaśniewskiego.
ww    16.05.
1995 - ks. bp Adam Dyczkowski po-
święcił hospicjum im. św. Kamila.
2007 - Rada Miejska nadał tytuły
honorowego obywatela Gorzowa
Ryszardowi Kaczorowskiemu, b.
prezydentowi RP na Wychodź-
stwie oraz ks. Witoldowi Andrze-
jewskiemu i Edwardowi Dębickie-
mu.
ww    17.05.
1945 - uruchomiono pociąg towarowy
do przewożenia ludności cywilnej, 
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- W Filharmonii Gorzow-
skiej do po³owy maja
mo¿na ogl¹daæ niezwyk³e
zdjêcia. Co to s¹ za fotogra-
fie?

- To s¹ portrety, które s¹ wy-
konane star¹ technik¹ foto-
graficzn¹, ale maj¹ pokazy-
waæ jak najbardziej
wspó³czesne relacje. Wyko-
nywali je moi uczniowie na
lekcjach, podczas których
mieli najpierw sfotografowaæ
siebie, a potem zestawiæ
swoj¹ twarz z twarz¹ innej
osoby. Chodzi³o o to, ¿e z
jednej strony odkrywamy sie-
bie, a z drugiej, ju¿ finalnie,
powstaje coœ nowego, coœ
zakrytego. 
- U¿ywasz okreœlenia sta-
ra technika. Co to znaczy?

- Stare techniki odnosz¹
siê do fotografii czarno-
bia³ej i wykonywanej stary-
mi sposobami. Czarno-bia³a
fotografia mia³a zawsze

swoje patenty czy sztuczki,
które wykorzystywa³a. W
tym przypadku konkretn¹
postaæ oœwietla siê czerwo-
nym œwiat³em i wykonuje
zdjêcie. W czerwonym
œwietle nikn¹ wszystkie nie-
doskona³oœci. I nawet ktoœ,
kto ma jakieœ zmiany na
twarzy, wyjdzie na takim
zdjêciu bez ¿adnej skazy.
No i jak mamy takie zdjêcie,
to zestawiamy je ze
zdjêciem drugiej osoby.
Aparat sam ³¹czy te dwie
postacie, powstaje nowa ja-
koœæ. To siê nazywa techni-
ka podwójnej ekspozycji. In-
spiracj¹ do wystawy by³y pra-
ce Tomka Sikory, wybitnego
polskiego fotografa, który stwo-
rzy³ projekt „Nie do wiary, do
pary”. Moim uczniom siê spo-
doba³o i zaczêliœmy pracê.
Trzeba zaznaczyæ, ¿e robiliœmy
zdjêcia tylko sobie i swoim
najbli¿szym znajomym.

- Czy moda na stare
techniki to coœ powa¿ne-
go?

- Trudno powiedzieæ, w
ka¿dym razie mamy rzeczy-
wiœcie modê na czarno-
bia³e filmy, na czarno-bia³e
fotografie czy na aparaty
analogowe. Doœæ powie-
dzieæ, ¿e firma Kodak jakiœ
czas temu szuka³a ludzi do
pracy przy analogowej foto-
grafii. Obecnie Fuji, inny
potentat w dziedzinie foto-
grafii, te¿ zaczyna tworzyæ
analogowe materia³y, choæ
pod szyldem Kodaka. Wi-
daæ powrót do starych tech-
nik. Nawet jak siê pójdzie
na wystawê do Ma³ej Gale-
rii GTF, to te¿ widaæ prze-
wagê czarno-bia³ej fotogra-
fii, nawet wykonywanej cyf-
rowymi aparatami, ale
jednak. Zatem jest coœ na
rzeczy.

RENATA OCHWAT

Stare techniki fotograficzne znów są modne
Trzy pytania do Daniela Adamskiego, fotografa i nauczyciela fotografii 

- W ostatnim czasie komi-
tet zorganizowa³ wiele spot-
kañ z mieszkañcami i
uczniami gorzowskich
szkó³, a g³ówn¹ tematyk¹
by³o wyjaœnienie, dlaczego
warto powróciæ do dawnej
nazwy miasta, odcinaj¹c od
obecnej przymiotnik Wiel-
kopolski. O co najczêœciej
pytali gorzowianie?

- Odwiedziliœmy kilkanaœcie
szkó³ œrednich, ale tak¿e
spotkaliœmy siê z licznymi
grupami seniorów. By³y to
bardzo owocne i interesuj¹ce
spotkania, zawsze z dys-
kusj¹ i wymian¹ pogl¹dów.
Mogê powiedzieæ, ¿e za-
równo uczniów, jak i star-
szych mieszkañców, intere-
sowa³y fakty dotycz¹ce po-
cz¹tków polskiego
Gorzowa, a tak¿e czy po
ewentualnej zmianie nazwy

miasta bêdzie konieczna
wymiana jakichœ dokumen-
tów. Wyjaœnialiœmy, ¿e nie

bêdzie takiej potrzeby, ¿eby
siê nie martwiæ o koszty, bo
ich nie bêdzie.

- A jakie s¹ w¹tpliwoœci
innych œrodowisk, na
przyk³ad przedsiêbiorców?

- Czêsto spotykamy siê z py-
taniami od prowadz¹cych
dzia³alnoœæ gospodarcz¹ o
ewentualne koszty takiej
zmiany z ich strony. Pytaj¹,
czy bêdzie potrzebna wymia-
na piecz¹tek lub danych w ka-
sach fiskalnych albo w ksiê-
gach wieczystych. Uspokaja-
my, ¿e obligatoryjne koszty
bêd¹ minimalne, rzêdu kilku-
nastu czy kilkudziesiêciu
z³otych roz³o¿one na dwa lata
i dotyczyæ bêd¹ wy³¹cznie
piecz¹tek.
- Mieszkañcy mog¹ tak¿e
ogl¹daæ wystawê tema-
tyczn¹ przygotowan¹ przez
komitet. Mog¹ równie¿ na
co dzieñ kontaktowaæ siê z
wami przez Internet. Czego
dotyczy wystawa i jak

mo¿na siê z wami skontak-
towaæ?

- Niedawno w galerii Aska-
na, a obecnie w Nova Park
mo¿na obejrzeæ wystawê po-
œwiêcon¹ przywróceniu na-
zwy miasta na Gorzów. Na 18
tablicach ekspozycyjnych
przedstawiona zosta³a m.in.
historia nazwy naszego mias-
ta, archiwalne zdjêcia i doku-
menty oraz najwa¿niejsze za-
gadnienia zwi¹zane z proce-
sem przywracania nazwy
Gorzów. Dodam, ¿e wystawa
prezentowana bêdzie tak¿e w
póŸniejszym czasie na Starym
Rynku, a w czerwcu zorganizu-
jemy specjaln¹ konferencjê i
debatê. Je¿eli chodzi o kontakt
internetowy z nami, to polecam
profil na Facebooku oraz stronê
internetow¹. Wystarczy wpisaæ
has³o: WybieramGorzów.

RYSZARD WALDUN

Wyjaśnialiśmy, że nie będzie takiej potrzeby
Trzy pytania do Jerzego Korolewicza, jednego z liderów Komitetu Obywatelskiego WYBIERAM GORZÓW

- W czerwcu zorganizujemy specjalną konferencję i debatę -
mówi Jerzy Korolewicz

Fo
t. 
To
m
as
z 
M
ol
sk
i

- Czarno-biała fotografia miała zawsze swoje patenty czy
sztuczki - mówi Daniel Adamski
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był to pierwszy pociąg cywilny w Go-
rzowie.
1993 - Gorzów uzyskał w pełni 
zautomatyzowaną łączność telefo-
niczną z krajem i całym światem
2001 - rozpoczęła się akcja opry-
sków przeciw meszkom i komarom;
pierwsze tego typu przedsięwzięcie
w historii miasta, wzbudziło zainte-
resowanie w całym kraju.
ww    18.05.
1994 - 18 biegaczy z gorzowskiego
klubu im. Malinowskiego dobiegło
na Monte Cassino w rocznicę zdoby-
cia; start do biegu nastąpił 22.04. w
Gorzowie.
2007 - uruchomiona została fontan-
na w Parku Górczyńskim.
2011 - otwarte zostało Centrum Edu-
kacji Artystycznej - Filharmonia 
Gorzowska.
2013 - zamknięta została księgarnia
„Empik”.
ww    20.05.
1989 - Zenon Jaskuła (Orlęta Go-
rzów) zajął III miejsce w zakończo-
nym w Pradze XLII Wyścigu Pokoju,
plasując się za Uwe Amplerem i
Olafem Jentzschem.
ww    21.05.
2005 - zabytkowy lodołamacz „Ku-
na” wypłynął w pierwszy po remon-
cie rejs do Santoka.
ww    23.05.
1997 - przy ul. Jagiellończyka otwar-
to nowoczesny urząd pocztowy.
2003 - oddano do użytku nową ul.
Kasprzaka, od ronda do granic
miasta.
ww    25.05.
1967 - papież Paweł VI za pośred-
nictwem Kongregacji Konsystorial-
nej wyodrębnił polskie jednostki ad-
ministracji kościelnej na Ziemiach
Zachodnich, przyznając ich rządcom
status administratorów apostolskich
ad nutum Sanctae Sedis; w ten spo-
sób Ordynariat Gorzowski ponownie
podniesiony został do rangi Admini-
stracji Apostolskiej.
ww    26.05.
1979 - Jan Świderski, grając rolę
Cześnika w „Zemście”, rozpoczął
występy gościnne w gorzowskim
teatrze.
ww    27.05.
1990 - odbyły się pierwsze wybory
do Rady Miasta.
1990 - gorzowski żużlowiec Jerzy
Rembas pożegnał się z torem.
ww    30.05.
1969 - oddano do użytku bar kawo-
wy „Ekspres” przy ul. Sikorskiego
116, róg Pocztowej, zbudowany w
kształcie rotundy, popularnie zwany
„akwarium”, obecnie „LukasBank”.
1994 - w Gorzowie odbyła się uro-
czystość, w czasie której tytułami
„Sprawiedliwych wśród narodów
świata” uhonorowani zostali: Zofia i
Piotr Czerniakowscy i ich córka Le-
chosława Ostrowska, Michał Czuba,
Danuta Czubek, Anna i Jan Kowal-
czykowie, Weronika Kowalska i jej
córka Maria Wolfram, Janina i Ju-
lian Rostkowscy i ich córka Michali-
na Sołowiej.
2008 - oficjalnie otwarto tajwańską
fabrykę monitorów TPV Displays.
ww    31.05.
1997 - rozpoczęła się piąta, 11-dnio-
wa oficjalna pielgrzymka Jana
Pawła II do Polski, w trakcie której
odwiedził m.in. Gorzów.

JZ

KALENDARIUM
Maj 2024

Kolejna kadencja przed na-
mi. Kolejne lata rz¹dów tego
samego prezydenta, który
odpowiada za wizerunkowy
upadek miasta. Nie bardzo
wierzê, ¿e zmieni siê cokol-
wiek. Bo poprzednie dwie
kadencje zwyczajnie poka-
za³y, jak o mieœcie myœli Ja-
cek Wójcicki.

Ale zawsze mo¿na siê za-
bawiæ w projektowanie przy-
sz³oœci, mo¿na spojrzeæ na
to, w jak¹ stronê miasto
mog³oby pójœæ.

Gorzów ju¿ bardzo dawno
temu zosta³ daleko w tyle za
Zielon¹ Gór¹. Zatem mówie-
nie o tym, ¿e lubuskie ma
dwie stolice, zwyczajnie nie
ma sensu. Wystarczy spoj-
rzenie, zaledwie krótkie 
zerkniêcie, aby siê o tym
przekonaæ. Ka¿dy, kto kiedy-
kolwiek korzysta³ z obwodnic
Winnego Grodu, wie to zna-
komicie. Jak siê ju¿ wjedzie
do miasta, popatrzy, co tam
siê dzieje, jak siê ono roz-
winê³o i rozwija, to ju¿ zu-
pe³nie inna bajka o lata
œwietlne od Gorzowa. 

Dlatego te¿ ja bym bardzo
chcia³a przede wszystkim,
aby w Gorzowie zmieni³a siê
klasa urzêdnicza. Tak, aby
staæ j¹ by³o na to, by
postawiæ siê prezydentowi i
na jego kolejne odjechane

projekty i pomys³y umia³a po-
wiedzieæ jasno - nie. Szefie,
to nie tak. To nic nie da, a tyl-
ko siê szef narazi na ostr¹
krytykê (choæ po prawdzie
myœlê, ¿e ów szef ma g³êbo-
ko gdzieœ zarówno kryty-
kuj¹cych, jak i swoich
urzêdników). Zmiana klasy
urzêdniczej to te¿ wiedza,
znajomoœæ tego, co w œwie-
cie jest robione dla poprawy
kondycji miast i miasteczek.
Bo ja mam nieustannie
wra¿enie, ¿e w magistracie
zostali ci, którzy zwyczajnie
nie umiej¹ sobie znaleŸæ in-
nej pracy. A jak ju¿ gdzieœ
pojad¹, to po prostu nie
widz¹ tego, co warto i co
mo¿na przenieœæ na lokalne
podwórko. O zachowaniu
bruków na zabytkowych

uliczkach napisa³am ju¿ mi-
lion razy, ale w³aœnie miêdzy
innymi i o takie bruki, takie
podejœcie do materii chodzi. 

Chcia³abym bardzo, aby w
koñcu radni pokazali pazur i
nie pozwolili, aby traktowano
ich jak maszynki do g³osowa-
nia za przyjêciem kolejnych
druków z ró¿nymi dziwacznymi
pomys³ami. Chcia³abym bar-
dzo, aby radni, w koñcu Rada
Miasta, odebrali czêœæ kompe-
tencji prezydenta do zarz¹dza-
nia, do podejmowania jedno-
osobowych decyzji. Tak, aby
ju¿ nigdy nikt nie wpad³ na tak
g³upi pomys³, jak kupowanie
kolejnych Przemys³ówek, jak
hurtowa wycinka drzew pod
jak¹kolwiek inwestycjê, a ju¿
rêka boska broni, pod pomniki
i inne instalacje. 

Zatem chcia³abym, aby Go-
rzów znów wróci³ do okreœle-
nia - zielone miasto, miasto
jak bombonierka. Nie wiem,
czy jest szansa odwróciæ
zniszczenie We³nianego
Rynku, ale to siê powinno
staæ. A za zniszczenie tej
starej uliczki i zamienienie jej
w koryto powinni karnie od-
powiedzieæ ci, co to zrobili -
od fazy projektu, przez za-
twierdzenie a¿ po wyko-
nawcê. Chcia³abym, aby po-
stawiono na edukacjê kultu-
row¹, której w szko³ach
zarówno publicznych, jak i
niepublicznych brakuje. Co
rozumiem pod pojêciem ta-
kiej edukacji? Lekcje regio-
nalizmu - akcent na to, co tu
i kiedyœ siê dzia³o, jak to rzu-
towa³o na najnowsz¹ histo-
riê, jak siê odciska na nas
samych i co dalej z tym ro-
biæ. Chcia³abym, ¿eby w
miejskiej kasie by³y zawaro-
wane pieni¹dze na wyjœcia
dzieciaków do teatru, filhar-
monii, bibliotek. Chcia³abym,
aby nie mylono kultury z roz-
rywk¹. Bo na razie nawet ci,
co rozumiej¹ ró¿nicê, œwia-
domie o tym nie mówi¹. Ser-
wilizm?

Chcia³abym, aby Gorzów
szed³ w stronê ekologii, po-
szanowania praw istot naj-
mniejszych, bo to na razie

tylko gesty pozorowane. I w
koñcu chcia³abym, ¿eby
urzêdnicy, ale i decydenci
nie bredzili o ró¿nych rze-
czach, o których nie maj¹
pojêcia, jak choæby o komu-
nikacji publicznej, tylko szu-
kali konkretnych rozwi¹zañ
tak, aby Gorzów przesta³ byæ
dziur¹ wykluczon¹ komuni-
kacyjnie z mapy kraju. A ¿e
jest, mo¿na siê ³atwo przeko-
naæ. Wystarczy pojechaæ
choæby do wzmiankowanej
Zielonej Góry. 

No i chcia³abym, aby jed-
nak postawiono na naukê,
czyli aby okreœliæ kroki do-
chodzenia do powstania
dobrej i silnej uczelni wy¿szej
z prawdziwego zdarzenia.
Ka¿dy, troszkê bardziej am-
bitny maturzysta ma ca³¹,
d³ug¹ listê uczelni, do których
aplikuje. I na ¿adnej z tych
list nie ma lokalnej uczelni.
Dlaczego - mo¿e warto rze-
telnie odpytaæ samych zain-
teresowanych, dlaczego wol¹
wybieraæ dla przyk³adu kie-
runki medyczne choæby w
Kaliszu, prawne obojêtnie
gdzie, a na informacjê, ¿e
przecie¿ te tu powstaj¹, tylko
kiwaj¹ lekcewa¿¹co rêk¹.

Uda siê? Jak siê wszyscy
zepn¹ i postaraj¹, to czemu
nie. 

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

Włodarz się nie zmienił, ciekawe, czy zmieni styl?
Po drugiej turze wyborów samorządowych stało się jasne. Na kolejne lata w fotelu prezydenta miasta będzie siedział
dotychczasowy włodarz – Jacek Wójcicki.

Przed nami nowe otwarcie, czy Gorzów wykorzysta swoją
szansę?
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Czas, by nowa rada wpro-
wadzi³a Gorzów na œcie¿kê
bardziej dynamicznego roz-
woju, dopinguj¹c zarz¹d
miasta. Kop do dzia³ania, jak
to sam okreœli³ prezydent
Wójcicki, wszystkim wyjdzie
na dobre.

Kto wie, mo¿e prezydent
siêgnie „kolejowych gwiazd” i
do koñca kadencji wbije
pierwsz¹ ³opatê pod zapo-
wiadan¹ w kampanii wybor-
czej kolejow¹ magistralê za-
chodni¹, któr¹ to Pendolino
pomkn¹ do Zielonej Góry z
prêdkoœci¹ b³yskawicy? Baj-
pas w Kostrzynie to przy tym
projekcie zaledwie „czeka-
de³ko”, serwowane przed da-
niem g³ównym. Kupujê chip-
sy, by œledziæ bieg wydarzeñ.

W miêdzyczasie miasto
wypiêknia³o na wiosnê, mi-
mo i¿ zima nie powiedzia³a
jeszcze ostatniego s³owa.
Otwarto nadwarciañskie bul-
wary. W betonowych klom-
bach pojawi³y siê nowe na-
sadzenia. Tylko zgliszcza
Akademii im. Jakuba z Para-

dy¿a zaburzaj¹ relatywnie
harmonijn¹ panoramê mias-
ta. Zwa¿ywszy na horrendal-
ne koszty odbudowy zespo³u
budynków przy ulicy Teatral-
nej, zapewne ten upiorny wi-
dok bêdzie towarzyszy³ nam
przez lata. In plus oceniam
koncepcjê miasta dotycz¹c¹
przekazania uczelni ruiny
dawnego ratusza przy ulicy
Obotryckiej, który od lat stra-
szy w centrum jak ponura

scenografia do filmu „Pianis-
ta” Romana Polañskiego.
Jeœli tylko AJP „po³knie tê
¿abê”, a du¿ego pola ma-
newru nie ma…

Wiosenne porz¹dki objê³y
tak¿e drogê ekspresow¹ S3,
któr¹ na myœliborskim wêŸle
kilka tygodni temu skutecz-
nie sparali¿owali rolnicy, za-
mieniaj¹c wa¿n¹ dla regionu
trasê szybkiego ruchu w dar-
mowy parking dla traktoro-

wego ustrojstwa. Rzekomo
nie chodzi³o jedynie o dudki
(nie)wpadaj¹ce do
ch³opskiej kasy. Tak¿e o na-
sze zdrowie. Polski obywatel
patriotycznie ma truæ siê pol-
skimi œrodkami ochrony ro-
œlin, szczodrze wylewanymi
na pola. Nie zaœ ukraiñskim
z cyrylic¹ na opakowaniach. 

Zielony ³ad, mówi¹c deli-
katnie, jest dyskusyjny. O kli-
mat dbaæ warto, ale nie za
cenê zamordyzmu w³asnej
gospodarki. Tu czêœciowa
zgoda. Nadgorliwa Europa
próbuje pope³niæ (eco)hara-
kiri, op³acaj¹c koszty tego ry-
tualnego samobójstwa z na-
szych portfeli. Jak dla mnie
wyczuwalna by³a jednak nie-
zbyt subtelna chêæ politycz-
nej destabilizacji ow¹ „dro-
gow¹ rozpierduch¹”, o czym
kwaka³y kaczory w parku. W
dobie zagro¿eñ ze wschodu
mo¿e daæ to wiele do myœle-
nia. 

Protest by³ rzekomo „dla
naszego dobra”, w co oso-
biœcie œrednio wierzê. Teo-

retycznie mieliœmy wiêcej
czasu na medytacjê,
stoj¹c w godzinnych kor-
kach na starej trójce. Nie-
stety, nie oby³o siê bez tra-
gicznych w skutkach wy-
padków na mniej
bezpiecznych „trasach ob-
jazdowych”.

Czy mieszkañcy miast
powinni odwdziêczyæ siê
rolnikom za owe „dobro”?
Nadchodzi lato. Mo¿emy
udaæ siê z rewizyt¹ do rol-
ników, by urz¹dziæ „na ich
dzielni” grillowe imprezy
integracyjne. Chocia¿by
na drogach dojazdowych
prowadz¹cych na pola. W
cieniu starych lip miejsce
na grill jak znalaz³. Kultu-
ralnie, bez palenia opon
jak na cywilizowanych
mieszczuchów przysta³o.
Tym razem „dla dobra rol-
ników’, by mieli wiêcej cza-
su na odpoczynek z ro-
dzin¹, zamiast wyje¿d¿aæ
w pole. Rzekomo nie
op³aca siê siaæ…

ROBERT TRÊBOWICZ

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Kupuję chipsy, by śledzić bieg wydarzeń
Wyborczy biathlon dobiegł końca. Lud Gorzowa przemówił. Gratulacje dla zwycięzcy. Uznanie dla zdobywcy drugiego
miejsca za wysoką gardę i sportową walkę. 

Jak myślicie, popędzimy kiedyś z Gorzowa do Zielonej Góry
lotem błyskawicy?
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Ten starszy, w którym znaj-
dowa³ siê rektorat, zosta³ wy-
budowany ponad 200 lat te-
mu, drugi pochodzi z lat 70.
XIX wieku. Pierwsze kwoty
dotycz¹ce strat, jakie za-
czê³y pojawiaæ siê w prze-
strzeni publicznej, robi³y
ogromne wra¿enie. Tak na
gor¹co spekulowano o 100,
a nawet 150 milionach
z³otych. Oczywiœcie trudno
dzisiaj dok³adnie wyceniæ
wszystkie straty, tym bêdzie
mo¿na zaj¹æ siê póŸniej -
dopiero po wyjaœnieniu, jakie
by³y przyczyny po¿aru i kto
ewentualnie zawini³. Samo
ustalenie wysokoœci strat nie
rozwi¹¿e tak naprawdê ¿ad-
nego problemu, na co zwró-
ci³ od razu uwagê prezydent
miasta Jacek Wójcicki.

- Uwa¿am, ¿e przebudowa
spalonych budynków potrwa
nie krócej ni¿ piêæ, szeœæ lat
- mówi prezydent. -  Wiemy,
¿e w przypadku takich zda-
rzeñ, zanim dojdzie do re-
montu, czeka nas d³uga pro-
cedura. Trzeba ustaliæ przy-
czynê po¿aru, sprawców,
przejœæ proces odszkodo-
wawczy, póŸniej rozebraæ
wszystkie elementy wyma-
gaj¹ce usuniêcia, dokonaæ
ekspertyz i ocen technicz-
nych. Na to potrzeba wielu
dokumentów i wiele czasu -
dodaje.

Prezydent Wójcicki wy-
szed³ z propozycj¹ przekaza-
nia na rzecz uczelni by³ego
budynku ratusza przy ulicy
Obotryckiej, który ma go-
tow¹ dokumentacj¹ tech-
niczn¹ i pozwolenie na bu-
dowê. W jego ocenie, to
ogromna przewaga w porów-

naniu z budynkami spalony-
mi, bo pozwoli w trybie na-
tychmiastowym, uruchomiæ
procedury zamówienia pub-
licznego, przetargu na robo-
ty wykonawcze. Miasto
postara siê te¿, w imieniu
uczelni, przekazaæ 10 milio-
nów z³otych na wk³ad w³as-
ny.

- Mamy œwiadomoœæ, ¿e
budynek wymaga powa¿ne-
go remontu, ¿e jest zabytko-
wy, ¿e trzeba bêdzie go
przystosowaæ. Ale to i tak
wielka szansa dla uczelni, bo
taki remont mo¿na zrobiæ w
trzy lata. Ponadto, ratusz
przy Obotryckiej to piêkny
zabytkowy obiekt i by³by
godnym miejscem dla rekto-
ratu, ale miasto te¿ by na
tym skorzysta³o. Korzyœæ z
tego rozwi¹zania by³aby
wiêc obopólna - uwa¿a.

Miasto zaproponowa³o po-
nadto uczelni, ¿e wyremon-
tuje i przeka¿e kilka miesz-
kañ. Pomo¿e te¿ liceum aka-
demickiemu, udostêpniaj¹c
szkole halê treningow¹ na
zajêcia sportowe.

Wsparcie Uczelni w tych
trudnych chwilach zadekla-

rowa³ sejmik województwa
lubuskiego. Podczas nad-
zwyczajnego posiedzenia
Senatu gorzowskiej Akade-
mii im. Jakuba z Parady¿a o
pomocy poinformowa³ wice-
marsza³ek £ukasz Porycki.

- Wiemy, jak g³êboko stu-
denci i pracownicy akade-
miccy to prze¿ywaj¹ - mówi³
podczas posiedzenia wice-
marsza³ek £ukasz Porycki. -
Samorz¹d województwa, na
czele z marsza³kiem Marci-
nem Jab³oñskim deklaruje
wsparcie na pilne i bie¿¹ce

potrzeby, na zabezpieczenie
terenu po¿aru czy ewentual-
ne prace rozbiórkowe. Wie-
my, ¿e proces odbudowy po-
trwa lata, ale pieni¹dze po-
trzebne s¹ tu i teraz na
zabezpieczenie tego budyn-

ku, by nie ulega³ dalszej de-
gradacji. Czekamy na okre-
œlenie konkretnych potrzeb
uczelni i deklarujemy pomoc
- zapewni³ wicemarsza³ek.

W³adze Gorzowa zaapelo-
wa³y poza tym do rz¹du o
pomoc w odbudowie spalo-
nych budynków. Prezydent
Gorzowa by³ w tej sprawie
ju¿ w Ministerstwie Nauki  i
Szkolnictwa Wy¿szego,
gdzie rozmawia³ z wicemi-
nistrem Maciejem Gdul¹. -
Podczas spotkania minister
Gdula zapewni³ mnie, ¿e
miasto mo¿e liczyæ na
wsparcie. Bêdzie ono adek-
watne do skali wyzwañ - po-
wiedzia³ prezydent.

W³adze uczelni wyst¹pi³y
natomiast do spo³eczeñstwa
z proœb¹ o finansow¹ pomoc,
zak³adaj¹c zbiórkê w serwi-
sie ,,Szczytny cel’’, zwra-
caj¹c uwagê, ¿e podczas
po¿aru i akcji ratowniczej
zniszczeniu uleg³y nie tylko
budynki, ale znajduj¹ce siê w
ich pomieszczeniach czêœæ
dokumentacji, sprzêt elektro-
niczny, meble, pomoce dy-
daktyczne i inne rzeczy.

- Zwracamy siê z wielk¹
proœb¹ do wszystkich osób,
instytucji i przedsiêbiorców o
wsparcie nas w tym trudnym
dla ca³ej spo³ecznoœci aka-
demickiej czasie. Chcieliby-
œmy jak najszybciej powróciæ
do realizacji procesu
kszta³cenia w kampusie przy
ulicy Teatralnej, dlatego
ka¿da pañstwa wp³ata
bêdzie istotn¹ ,,cegie³k¹” w
realizacji tego celu - mo¿emy
przeczytaæ w opisie akcji.

Wojewoda lubuski Marek
Cebula powiedzia³, ¿e naj-

wa¿niejsze jest teraz oszaco-
wanie strat. - Bez tego nie ru-
szymy. Mam nadziejê, ¿e
wkrótce uda siê ustaliæ har-
monogram dzia³añ. Jeste-
œmy zdeterminowani odbu-
dowaæ ten budynek, oczywi-
œcie jeœli nadzór budowlany
stwierdzi, ¿e jest to mo¿liwe.
To wa¿ny zabytek dla Gorzo-
wa i województwa lubuskie-
go - powiedzia³.

Akademia straci³a dwa bu-
dynki z trzynastu, jakie po-
siada. W budynkach, które
uleg³y po¿arowi, mieœci³a siê
centralna administracja, rek-
torat oraz Wydzia³ Humanis-
tyczny, który zosta³ przenie-
siony do kampusu przy ul.
Chopina. Administracja w
czêœci pracuje w budynku nr
5 przy ul. Chopina, w czêœci
w budynku przy ul. Kazimie-
rza Wielkiego.

Przypomnijmy, ¿e obecnie
AJP ma czternaœcie kierun-
ków licencjackich I stopnia,
jedenaœcie kierunków magis-
terskich II stopnia, cztery kie-
runki in¿ynierskie I stopnia,
dwa kierunki 5-letnich jednoli-
tych studiów magisterskich.
W perspektywie od 1 
paŸdziernika br. s¹ nowe kie-
runki: analityka medyczna (5-
letnie jednolite studia magi-
sterskie), prawo (5-letnie jed-
nolite studia magisterskie),
logistyka oraz energetyka
(studia II stopnia) i licencjac-
kie: psychologia biznesu. W
dalszym ci¹gu w kompleksie
przy ul. Chopina pracuje Aka-
demickie Liceum Mistrzostwa
Sportowego. Od czerwca
rozpocznie siê rekrutacja na
nowy rok akademicki.

RB

Potrzebne będą miliony,
odbudowa potrwa lata
Kwietniowy po¿ar dwóch budynków nale¿¹cych do Akademii im. Jakuba z Parady¿a przy ul. Teatralnej w Gorzowie to dramat nie tylko dla uczelni.
To równie¿ trudny moment dla miasta, zw³aszcza ¿e mówimy tutaj o historycznych obiektach.

Stopień zniszczenia budynków AJP najlepiej jest widoczny z góry
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Władze Gorzowa zaapelowały poza
tym do rządu o pomoc w odbudowie

spalonych budynków

r  e  k  l  a  m  a
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Od pierwszej edycji organi-
zatorem wydarzenia jest
miejska spó³ka Inneko,
wczeœniej znana jako Zak³ad
Utylizacji Odpadów. Has³em
przewodnim tegorocznej ak-
cji by³o „Gorzów - czyste
miasto”.

- Cieszê siê, ¿e jesteœmy
od dziesiêciu lat z mieszkañ-
cami, ¿e z roku na rok nasza
akcja siê rozwija - mówi
£ukasz Marcinkiewicz, pre-
zes Inneko. - Cieszê siê
tak¿e z tego, ¿e corocznie
otrzymujemy vouchery i bile-
ty od firm czy klubów sporto-
wych, które wspó³pracuj¹ z
nami przy organizacji wyda-
rzenia. W tym roku otrzyma-
liœmy ich 2,4 tysi¹ca. To na-
prawdê du¿o - przyznaje.

Zasady samej akcji s¹ pro-
ste. Ka¿dy, kto przyniós³ na
miejsce wydarzenia stary
sprzêt AGD, elektroœmieci,
makulaturê, plastikowe bu-
telki czy nawet puszki alumi-
niowe, w zamian otrzyma³ bi-
lety lub vouchery. Wybór na-
le¿a³ do danej osoby, która

najpierw przekazywa³a pra-
cownikom Inneko przyniesio-
ne ze sob¹ odpady, potem
wybiera³a kategoriê, z której
chcia³a otrzymaæ wej-
œciówkê. Do wyboru by³
sport, gastronomia, rozryw-
ka lub kultura.

W dniu akcji, a by³o to w
sobotê, 20 kwietnia, pogoda
nie by³a sprzymierzeñcem,
ale jeszcze przed godzin¹
przyjmowania odpadów na
terenie Gorzowskiego Rynku
Hurtowego ustawi³a siê bar-
dzo d³uga kolejka.

- Powiem wprost, i¿ mia³em
obawy co do frekwencji, po-
niewa¿ nie przypominam so-
bie, ¿ebyœmy wczeœniej mieli
tak kiepsk¹ pogodê - konty-
nuuje prezes £ukasz Marcin-
kiewicz. -  By³o zimno, a na
pocz¹tku trochê popada³o.
Nie zniechêci³o to jednak
tych, co chcieli przyjœæ i od-
daæ zu¿yty sprzêt, makula-
turê czy inne surowce wtór-
ne. Do tego musieli trochê
odstaæ w kolejkach. Naj-
pierw, ¿eby daæ odpady, po-

tem, ¿eby pobraæ intere-
suj¹ce ich bilety i vouchery.
Myœla³em, ¿e bêdzie mniej
ludzi, ale zosta³em pozytyw-
nie zaskoczony - doda³.

Podobnego zdania by³a
tak¿e wiceprezydent Gorzo-
wa Iwona Olek, w ocenie
której mieszkañcy maj¹ co-
raz wiêksz¹ œwiadomoœæ, i¿
o swoje otoczenie nale¿y
dbaæ, a ¿e przekazuj¹c elek-
troodpady, makulaturê, plas-
tikowe butelki czy aluminio-
we puszki mog¹ otrzymaæ
zaproszenia na ciekawe wy-
darzenia, to jest dla nich do-
datkowa mobilizacja do
wspólnego dbania o œrodo-
wisko.

- Od kilku lat coœ zawsze
przynoszê i nie robiê tego
specjalnie dla jednego czy
drugiego biletu, ale uwa¿am,
¿e zaœmiecanie œrodowiska
takimi odpadami jest bardzo
szkodliwe i jeœli nie uderzy w
nas bezpoœrednio, to uderzy
kiedyœ w nasze dzieci i wnu-
ki - uwa¿a pan Jerzy, który
przyniós³ niesprawn¹ ju¿

drukarkê i kilka kilogramów
makulatury.

Co ciekawe, po odbiorze bi-
letów czy voucherów nie
wszyscy od razu uciekali do
domów, ale jeszcze uczestni-
czyli w licznie przygotowa-
nych atrakcjach, których
g³ównym celem by³a eduka-
cja poprzez zabawê. Naj-
wiêksz¹ frajdê mia³y dziecia-
ki. Du¿ym zainteresowaniem
cieszy³y siê spektakle Teatru
Katarynka. Aktorzy zaprasza-
li na scenê dzieci i razem z
nimi prezentowali wczeœniej
przygotowane przedstawie-
nia mówi¹ce m.in. o tym, jak
wa¿na jest segregacja odpa-
dów czy oszczêdzanie s³od-
kiej wody, której w œwiecie
jest coraz wiêkszy niedobór.

- Przez takie wydarzenia
chcemy budowaæ wœród na-
szej najm³odszej czêœci
spo³eczeñstwa pewne pozy-
tywne nawyki ekologiczne -
t³umaczy prezes Inneko.

Oprócz teatrzyku by³y licz-
ne stoiska i warsztaty, gdzie
mo¿na by³o pomajsterkowaæ

z wykorzystaniem surowców
wtórnych. Ka¿dy punkt mia³
coœ konkretnego do zaofero-
wania. By³o na przyk³ad sto-
isko ma³ego chemika, gdzie
mo¿na by³o wyprodukowaæ
domowymi sposobami natu-
raln¹ chemiê. Du¿ym zainte-
resowaniem cieszy³y siê sto-
iska MG-6 czy firmy Ekorum.
Mo¿na by³o przenieœæ siê za
pomoc¹ gogli VR w wirtualny
œwiat i z jednej strony poz-
naæ piêkno przyrody, która
nas otacza, by za chwilê
przenieœæ siê w czasie, aby
zobaczyæ, jak nieodpowie-
dzialne dzia³ania cz³owieka
potrafi¹ skutecznie zdegra-
dowaæ œrodowisko.

Jednym z najwa¿niejszych
wydarzeñ ca³ej akcji by³ kon-
kurs Recykling Fashion Show,
w trakcie którego zaprezento-
wano projekty eko-kreacji. Po-
kaz strojów zrobi³ na widzach
du¿e wra¿enie, a
pomys³owoœæ autorów by³a
bardzo bogata. G³ówna nagro-
da trafi³a do Patrycji Saniuk i
Moniki Studeckiej, które to

przygotowa³y kreacjê z papie-
ru, a zajê³o im to dwa dni.

Co teraz stanie siê z zebra-
nymi odpadami? Prezes
£ukasz Marcinkiewicz szyb-
ko wyjaœnia, ¿e wszystko zo-
stanie poddane recyklingowi.

- Zebraliœmy kilka ton sta-
rych elektroœmieci, zu¿ytego
sprzêtu AGD, ale równie¿
makulatury, plastikowych bu-
telek czy puszek aluminio-
wych. Teraz to wszystko zo-
stanie poddane recyklingowi
i dziêki temu dzia³aniu damy
tym sprzêtom drugie ¿ycie w
nieco innej formie. Na pewno
to nie pójdzie na sk³adowi-
sko, a zostanie odpowiednio
przetworzone. Mo¿e nie w
stu procentach, bo w za-
le¿noœci od asortymentu w
jednym przypadku mo¿na
przetworzyæ niemal ca³oœæ,
w innym tylko czêœæ, ale naj-
wa¿niejsze, ¿e te odpady nie
bêd¹ niszczyæ œrodowiska
naturalnego, a znajd¹ inne
zastosowanie w produkcji
nowych wyrobów - koñczy.

ROBERT BOROWY

Musieli trochę odstać w kolejkach
Po raz dziesi¹ty odby³a siê znana chyba wszystkim gorzowianom akcja ,,Wymieñ Odpady na Kulturalne Wypady’’, w trakcie której mo¿na by³o
otrzymaæ bilety na ró¿ne imprezy sportowo-kulturalne i vouchery do lokali gastronomicznych.

Jedną z atrakcji wydarzenia był Teatr Katarynka
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Głównym celem akcji była edukacja poprzez zabawę
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- Wszystkie zebrane odpady zostaną poddane recyklingowi – zapewnia prezes Łukasz Marcinkiewicz
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W dniu akcji gorzowianie przynieśli kilka ton odpadów
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Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5

Dyrekcja Zak³adu Gospo-
darki Mieszkaniowej ju¿ od
kilku lat realizuje bardzo kon-
sekwentn¹ politykê ociepla-
nia budynków i niwelowania
wysokiego poboru ciep³a.
Przyszed³ zatem czas na ko-
lejny, oczekiwany przez
mieszkañców, ale i nie tylko
mieszkañców krok.

Same nowe okna

Ju¿ nied³ugo zacznie siê
gruntowna wymiana
okien. Proces ten dotyczy
45 budynków komunal-
nych i 31 miejskich lokali.
Zak³ad Gospodarki Komu-
nalnej podpisa³ ju¿ umowy
na wymianê stolarki
okiennej PCV w zasobach

komunalnych. Prace pro-
wadzone bêd¹ w lokalach
mieszkalnych i niemiesz-
kalnych oraz w czêœciach

wspólnych budynków
gminnych. 

Celem tych remontów jest
zwiêkszenie energoosz-

czêdnoœci budynków i
mieszkañ. Prace pozwol¹
mieszkañcom na zminimali-
zowanie strat ciep³a oraz ob-
ni¿enie rachunków zwi¹za-
nych z utrzymaniem swoich
lokali. £¹cznie wymienione
zostan¹ 193 okna. Wartoœæ
prac wynosi 240 tysiêcy
z³otych.

W całym mieście

Okna - z regu³y stare, nie-
szczelne i drewniane - zo-
stan¹ wymienione na nowe i
wymiana ta odbywaæ siê
bêdzie we wszystkich Admi-
nistracjach Domów Miesz-
kalnych, czyli obejmie wy-
brane lokale na terenie
ca³ego miasta. Wykonawcy

wybrani do przeprowadzenia
prac remontowych bêd¹ mu-
sieli zdemontowaæ stare
okna, osadziæ nowe ramy i
okna oraz wykonaæ prace
tynkarskie.  Wszystkie wy-
miany musz¹ siê zakoñczyæ
do 15 wrzeœnia tego roku.

Jak podkreœlaj¹ specjaliœci
- nowe okna pozwol¹ na fak-
tyczn¹ oszczêdnoœæ i lepsze
gospodarowanie ciep³em, a
co za tym, na racjonalizacjê
rachunków za ciep³o, jakie
p³ac¹ wszyscy lokatorzy.
Czyli po ociepleniach da-
chów oraz fasad, wymiana
stolarki okiennej, jest kolej-
nym krokiem w poprawie bi-
lansu cieplnego.

ROCH

Jak informuje Zak³ad Gos-
podarki Mieszkaniowej, przy
okazji remontu ulicy Hawelañ-
skiej uda³o siê doprowadziæ
do remontu miejskiego bu-
dynku, czyli kamieniczki pod
adresem Hawelañska 5.

Fryzjer, optyk i biuro
poselskie

W doœæ niepozornym bu-
dynku przy Hawelañskiej 5
mieœci siê znany zak³ad fry-
zjerski, zaœ w jego oficynie
zak³ad napraw maszyn do
szycia. Natomiast na pierw-
szym piêtrze tego budynku
ulokowa³o siê, dzia³aj¹ce
zreszt¹ tu od lat, biuro posel-
skie El¿biety Rafalskiej, eu-
ropos³anki z ramienia PiS.
Budynek nale¿y w ca³oœci do
miasta.

Miasto wykorzysta³o zatem
moment kompleksowego re-

montu deptaku przy ulicy
Hawelañskiej i wykonuje re-
mont tego budynku w³aœnie. 

Ju¿ zosta³ on osuszony,
inaczej mówi¹c, odwilgocony
oraz zaizolowany. Obecnie
Zak³ad Gospodarki Mieszka-
niowej og³osi³ przetarg na re-

mont elewacji frontowej tego
budynku. 

Jak s³ychaæ w ZGM, w
ubieg³ym roku podczas pro-
wadzenia prac zwi¹zanych z
modernizacj¹ ulicy Hawelañ-
skiej wykonano izolacjê pio-
now¹ fundamentów tego bu-

dynku, a po wykonaniu na-
wierzchni przyszed³ czas na
odnowienie elewacji fronto-
wej. Zmursza³e, zawilgocone
i odparzone tynki zostan¹
zast¹pione nowymi, bêd¹
mia³y now¹ kolorystykê. 

Będzie jak nowy

Warto przypomnieæ, ¿e jest
to stary budynek, z prze³omu
XVIII i XIX wieku, wpisany do
ewidencji zabytków, dodatko-
wo zlokalizowany na terenie
objêtym ochron¹ konserwa-
torsk¹, zatem podlega szcze-
gólnemu traktowaniu. 

Dlatego te¿ ZGM bardzo
szczegó³owo opisa³ koniecz-
ne prace. I tak, podczas re-
montu wykonawca bêdzie
musia³ usun¹æ zbêdne ele-
menty elewacyjne, jak haki,
przewody czy innego rodza-
ju obiekty. Bêdzie

zobowi¹zany do uzupe³nie-
nia brakuj¹cych tynków, wy-
konania nowych parapetów
oraz obróbek blacharskich
na ca³ym budynku z blachy
tytanowo-cynkowej lub stalo-
wych ocynkowanych powle-
kanych w kolorze bia³ym.
Bêdzie musia³ tak¿e zaj¹æ
siê usuniêciem zbêdnych
szyldów elewacyjnych, mon-
ta¿em nowych szyldów wle-
wacyjnych, pomalowaniem
elewacji farb¹ silikonow¹
dwukrotnie, monta¿em no-
wych opraw elewacyjnych w
technologii LED oraz - po
uzgodnieniach z ZGM -
ewentualnie zamontowaniem
nowych uchwytów na flagi. 

Wszystkie prace powinny
siê zakoñczyæ w czasie
oko³o szeœciu miesiêcy od
wyboru wykonawcy.

ROCH

Ten niepozorny obecnie budynek przy ul. Hawelańskiej
niedługo będzie jak nowy
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W najbliższych miesiącach czeka nas wymiana ponad 190 okien
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Wykorzystali kompleksowy remont deptaku
Po osuszeniu i zaizolowaniu budynku przy ul. Hawelañskiej 5, teraz przyszed³ czas na remont jego elewacji. To odprysk
remontu ca³ej ulicy.

Miasto od lat sukcesywnie
stara siê odzyskiwaæ i re-
montowaæ mieszkania ko-
munalne, które trafiaj¹ do
Zak³adu Gospodarki Komu-
nalnej w ró¿ny sposób. Tym
razem wyremontowa³o a¿
dwadzieœcia mieszkañ. 

Kompleksowe to naprawy

Jak informuje Zak³ad Gos-
podarki Mieszkaniowej, za-
koñczy³y siê remonty dwu-
dziestu lokali mieszkalnych,
na które miasto otrzyma³o
dofinansowanie z Banku
Gospodarstwa Krajowego.

ZGM przeprowadza aktual-
nie ich procedurê odbiorow¹.
Podczas remontów miesz-
kañ wymieniono stolarkê
okienn¹ i drzwiow¹, instala-
cje elektryczne, pod³ogi.
Zmodernizowano tak¿e
³azienki, a pomieszczenia
dostosowano do potrzeb
osób z niepe³nosprawno-
œci¹. 

Projekt objêty by³ finanso-
wym wsparciem z Funduszu
Dop³at Banku Gospodarstwa
Krajowego. Poziom dofinan-
sowania wynosi³
1.658.117,06 z³, a ca³kowity

koszt robót budowlanych
oszacowano na ponad dwa
miliony z³otych. 

Do kogo trafią?

Miasto t³umaczy, ¿e wyre-
montowane lokale zostan¹
przydzielone osobom lub
rodzinom oczekuj¹cym na
zamianê lokalu z urzêdu.
Dotyczy to najemców lub
cz³onków gospodarstwa do-
mowego najemcy, którzy s¹
niepe³nosprawni w stopniu
umiarkowanym lub znacz-
nym, a zajmowany dotych-
czas lokal nie jest dostoso-

wany do potrzeb osób wyni-
kaj¹cych z jego schorzenia.
Szczególnie dotyczy to
tak¿e najemców, których
budynek lub lokal zosta³
przeznaczony do rozbiórki
oraz osobom oczekuj¹cym
na lokal z listy socjalnej. 

Taki rozdzielnik wynika z
zadañ gminy, która ma obo-
wi¹zek zapewniaæ lokale
komunalne ubo¿szym
mieszkañców. 

A remont mieszkañ zosta³
przeprowadzony tu: ul. Ar-
mii Polskiej 31/14, ul. Bo-
rowskiego 26/5A, ul. Fab-

ryczna 60/9, ul. GwiaŸdzis-
ta 18/66, ul. Hejmanowskiej
5/7, ul. Hejmanowskiej
5/12, ul. Kos. Gdyñskich
26/3, ul. Kos. Gdyñskich
33/6, ul. Kos. Gdyñskich
59/4, ul. Krasiñskiego 1/4,
ul. Krasiñskiego 10/2, ul.
Krzywoustego 20/4, ul.
Kwiatowa 45A/6, ul. Kwia-
towa 45B/4, ul. Mieszka I
25/7, ul. Mieszka I 49/5, ul.
Podmiejska 7-8/1, ul. Prze-
mys³owa 50/10, ul.
S³oneczna 78/12, ul.
Œl¹ska 9A/13.

ROCH

Mieszkania wyremontowane, trwają odbiory
Lada moment do oczekuj¹cych trafi¹ klucze do dwudziestu œwie¿o wyremontowanych mieszkañ. Ca³kowity koszt tych
remontów to ponad dwa miliony z³otych.

Dbają o bilans cieplny swoich lokatorów
Prawie 240 tysiêcy z³otych bêdzie kosztowaæ wymiana okien w zasobach komunalnych. Po ociepleniach fasad przysz³a
pora na kolejne dzia³ania.
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- Jak zrodzi³a siê u ciebie
mi³oœæ do muzyki?

- Od pani Kêpki z przed-
szkola, która wywo³a³a u
mnie wielkie emocje do mu-
zyki i dziêki której posz³am
do szko³y muzycznej. Pamiê-
tam, jak prowadzi³a zajêcia
muzyczne na pianinie i ja ju¿
wtedy wiedzia³am, ¿e chcê
graæ na tym instrumencie.
Wtedy jeszcze niekoniecznie
chcia³am œpiewaæ, ale
chcia³am graæ na pianinie i
dlatego posz³am do szko³y
muzycznej. 
- Sk¹d czerpiesz inspi-
racjê na teksty swoich pio-
senek? 

- Z mojego ¿ycia. Wydarze-
nia, o których œpiewam w
swoich piosenkach, na-
prawdê siê wydarzy³y. Niko-
mu nie ¿yczê, ¿eby uto¿sa-
mia³ siê z tymi tekstami.
Czasami te¿ inspiruj¹ mnie
moi znajomi. 
- M³oda kobieta z niewiel-
kiego miasta wkracza w
show biznes. Ciê¿ko by³o
odnaleŸæ siê w tym œwie-
cie? 

- Tak naprawdê nie zaakli-
matyzowa³am siê w nim
jeszcze i nikogo nie poz-
na³am. Czy s¹ to jakieœ du¿e
zmiany? Mo¿e i tak, ale ja to
bardzo normalizujê. Do tej
pory by³am tylko raz na wiêk-
szym evencie. 
- I jak by³o?
- Bardzo fajnie, wszyscy

byli mili, ogólnie mam dobre
wspomnienia, ale to jeszcze
nie czas, ¿ebym mog³a oce-
niaæ œwiat show biznesu.
Wszystko przede mn¹. 
- Sta³aœ siê idolk¹ nasto-
latek. Jak siê z tym czu-
jesz?

- Czujê du¿¹ odpowie-
dzialnoœæ. Poza tym stu-
diujê pedagogikê przed-

szkoln¹ i wczesnoszkoln¹,
wiêc jestem bardzo wyczu-
lona na to, co przekazuje
siê dzieciom. Moje piosenki
mo¿e i s¹ trochê kontrower-
syjne wzglêdem dzieci, ale
to s¹ moje uczucia i traumy,
o których chcê powiedzieæ.
Tak naprawdê jak je od-
bior¹ dzieci, to œwiadczy
du¿o o rodzicach, czy im
bêd¹ pozwalali s³uchaæ tej
muzyki. Zawsze chcê daæ
jakiœ przekaz ze sceny swo-
im fanom, ¿eby siê uczyli,
mieli wiêcej opcji w ¿yciu i
szanowali drugiego
cz³owieka. Nie chcê nikogo
umoralniaæ, ale s¹ warto-
œci, które warto przekazy-
waæ. 

- Jak wyobra¿asz swoj¹
karierê za dziesiêæ lat?

- Przede wszystkim ca³y
czas chcê siê rozwijaæ i pod-
nosiæ swoje umiejêtnoœci
wokalne. To jest mój g³ówny
cel. Nie wybiegam a¿ tak da-
leko w przysz³oœæ. ¯yczê so-
bie dobrze i mam nadziejê,
¿e inni równie¿ mi tego
¿ycz¹. 
- £atwiej tworzy siê tek-
sty czy œpiewa przed pub-
licznoœci¹? 

- To jest trudne pytanie.
Niekiedy u mnie bywa tak,
¿e zapominam tekstu i
czêsto muszê s³uchaæ swo-
ich piosenek, a czasami tego
nie robiê. Przygotowania i
próby do koncertów s¹ na

pewno bardziej wymagaj¹ce,
ale pisanie tekstów te¿ jest
bardzo skomplikowane. Wy-
daje mi siê jednak, ¿e pisa-
nie piosenek jest dla mnie
³atwiejsze, poniewa¿ piosen-
ka zdecydowanie szybciej
powstaje ni¿ przygotowujê
siê do koncertu.
- Wspomnia³aœ, ¿e zdarza
ci siê zapominaæ tekstu
piosenki podczas koncer-
tu…
- Tak i to notorycznie, ale

staram siê to poprawiaæ i
nad tym pracowaæ. Myœlê, ¿e
jest to ca³kiem normalne i in-
nym artystom te¿ to siê przy-
trafia. 
- Masz tremê przed wy-
stêpami? 

- Je¿eli œpiewam nie swoje
piosenki, to tak. Natomiast
kiedy œpiewam piosenki ze
swojego repertuaru, to bar-
dziej siê ekscytujê. 
- A jak sobie z ni¹ ra-
dzisz?

- Nie radzê sobie i
uwa¿am, ¿e g³oœno trzeba o
tym mówiæ, bo ludzie nie
radz¹ sobie ze stresem. To
nieradzenie sobie powiela
siê u naprawdê wielu osób,
ale nikt o tym nie mówi. 

- Co chcesz przekazaæ lu-
dziom przez swoje piosen-
ki?

- Przekaz jest bardzo pro-
sty - warto mówiæ nie tylko o
tym, co nam pasuje, ale rów-
nie¿ o tym, co nam nie pasu-

je. Przekaz jest jasny, ale te¿
nie chcia³abym byæ odbiera-
na schematycznie, bo pio-
senki s¹ jednym, a to, co
mówiê miêdzy piosenkami,
to drugie. Chcê wyt³umaczyæ
siê trochê z tych piosenek
m³odszym odbiorcom, bo oni
ich jeszcze nie rozumiej¹. 

- Jakie emocje towarzy-
szy³y ci podczas koncertu
z okazji otwarcia Areny
Gorzów?

- Cieszy³am siê bardzo, ¿e
zosta³am zaproszona. By³o
naprawdê fajnie. Arena jest
przepiêkna. Z ods³uchem te¿
by³o dobrze, a to jednak bar-
dzo wa¿ny aspekt, ¿eby za-
œpiewaæ w miarê czysto. Za-
wsze wychodz¹c na scenê
chcê wypaœæ dobrze zarów-
no wokalnie, jak i wizualnie,
a publicznoœæ ¿eby mia³a z
tego radoœæ. By³o to dla mnie
emocjonalnie du¿e wydarze-
nie. 
- Jakie plany na
najbli¿sz¹ przysz³oœæ?

- Wydanie p³yty „Demolka”. 
- Kiedy trafi na rynek?
- Myœlê, ¿e na jesieñ. 
- Wszystkie piosenki
bêd¹ twojego autorstwa?

- Tak. Materia³u mam obec-
nie nawet na wydanie piêciu
p³yt. Cieszê siê, ¿e mam
wenê i wychodzi mi pisanie
tekstów piosenek. 

- Jak powstaj¹ teksty?
- Ró¿nie, ale g³ównie w sa-

motnoœci. 
- Oprócz robienia kariery
muzycznej równie¿ studiu-
jesz. Ciê¿ko jest pogodziæ
te dwie sfery?

- Bardzo ciê¿ko jest to
po³¹czyæ, zw³aszcza kiedy
s¹ koncerty. Staram siê to
wszystko tak organizowaæ,
¿eby w ka¿dym aspekcie siê
spe³niaæ.
- Dziêkujê za rozmowê.

Nikomu nie życzę, żeby
utożsamiał się z tymi tekstami
Z Martyn¹ Cyrko, piosenkark¹, rozmawia Dorota Waldmann

- Zawsze wychodząc na scenę chcę wypaść dobrze, zarówno wokalnie jak i wizualnie - mówi Martyna Cyrko
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- Zespó³ Artystyczny Bu-
ziaki obchodzi w tym roku
45-lecie istnienia. Przypo-
mnijmy, pocz¹tki Zespo³u
wi¹¿¹ siê z osob¹ Izabeli
Szafrañskiej.

Paulina Przybysz : Tak, to
by³ rok 1979... Pani Iza Sza-
frañska przyjecha³a do Gorzo-
wa i podjê³a pracê w Szkole
Podstawowej nr 11 jako nau-
czycielka muzyki. Na
pocz¹tku wybra³a oko³o 40
uczennic, które wystêpowa³y
podczas akademii szkolnych.
Z biegiem czasu grupa za-
czê³a wystêpowaæ podczas
wiêkszych wydarzeñ i braæ
udzia³ w pierwszych festiwa-
lach. Wybrano nazwê zespo³u
- Buziaki. I od tego momentu
Buziaki ros³y w si³ê - wystêpo-
wa³y w mieœcie, wyje¿d¿a³y na
festiwale, zimowiska, obozy.
Zdecydowanie póŸniej do ze-
spo³u w formie naboru trafia³y
dziewczêta z ca³ego miasta.
- Kiedy trafi³yœcie do Bu-
ziaków?

P.P. : Ja przysz³am do ze-
spo³u w 1995 roku. To by³
pierwszy otwarty nabór - eg-
zamin  dla dzieci z miasta. Pa-
ni Iza gra³a na pianinie, star-
sze kole¿anki pokazywa³y, ja-
kie elementy taneczne
mia³yœmy wykonaæ. By³o ba-
dane poczucie rytmu. Po
wszystkim wywieszane by³y
listy dzieci przyjêtych do ze-
spo³u. Wtedy rozpoczê³a siê
moja przygoda z Buziakami,
która trwa nadal.

Karolina Wojtasik: Ja do-
sta³am siê do zespo³u póŸno,
bo bêd¹c w pierwszej klasie li-
ceum z tym, ¿e od przedszko-
la zwi¹zana by³am z tañcem
towarzyskim. Ale jak ka¿dy
musia³am przejœæ casting u
pani Izy.  Wychodz¹c z sali po
pierwszych zajêciach
us³ysza³am: Wojtasik, mo¿esz
zostaæ. Us³yszeæ takie s³owa z
ust pani Izy to w tamtym cza-
sie by³o coœ.
- Czy panie instruktorki
tañcz¹ nadal?

K.W.: Oczywiœcie, ¿e tak.
Pewne elementy trzeba na
zajêciach pokazaæ i wymaga
to od nas sprawnoœci fizycz-
nej. A im starsze grupy, tym
bardziej bazuje siê na tym, co
one potrafi¹ i ile mo¿emy z
nich wykrzesaæ. Naprowadza-
my je na ten dobry ruch.
- Sympatycy zespo³u cze-
kaj¹ zatem na kolejny kon-
cert jubileuszowy. Bêdzie?

K.W.: Plany s¹ bardzo am-
bitne, je¿eli chodzi o dzia³ania
zwi¹zane z 45-leciem ze-
spo³u.

P.P.: To jest jednak zwi¹zane
z finansami. Czekamy na roz-
strzygniêcia konkursów ofert.
Zobaczymy wtedy, na co
bêdziemy mog³y sobie pozwo-
liæ. Oby na du¿o.

K.W.: Jak s¹ przeszkody - te
przys³owiowe k³ody - to jest w
nas taka wyj¹tkowa si³a.
Wierzê, ¿e nam siê uda i zro-
bimy to tak, jak sobie wy-
obra¿amy. Jest takie poczucie
misji w tym wszystkim i
spe³nienia. Chcemy, ¿eby to
by³o wyj¹tkowe, dobre i pro-
fesjonalne. Mo¿e nie perfek-
cyjne, ale ¿eby spe³nia³o na-
sze ambicje, a myœlê ¿e one
s¹ du¿e.
- To mnie trochê uspo-
koi³o, ¿e taki koncert
bêdzie. Bo podczas wasze-
go wystêpu w Arenie Go-
rzów przy okazji meczu
pi³karzy rêcznych widownia
mog³a us³yszeæ z ust spike-
ra, ¿e tym wystêpem Buzia-
ki rozpoczynaj¹ cykl kon-
certów z okazji 45-lecia ze-
spo³u.

P.P.: My nie chcemy siê zo-
bowi¹zaæ na dzisiaj. Plany
mamy. Koncert jubileuszowy
odbêdzie siê nie wczeœniej ni¿
jesieni¹. To jest du¿e wyda-
rzenie i do tego trzeba siê po-
rz¹dnie przygotowaæ. A po
drodze wskoczy³o du¿o na-
prawdê ciekawych imprez,
wyjazdów. To te¿ wymaga
przygotowania i sporego
nak³adu pracy. Trzeba pamiê-
taæ, ¿e za ka¿d¹ prezentacj¹
sceniczn¹ stoj¹ dziesi¹tki, a

nawet setki godzin prób, pro-
jekt i szycie nowych kostiu-
mów scenicznych. O kwes-
tiach organizacyjnych przed-
siêwziêæ nawet nie bêdê
wspominaæ. Chcemy, ¿eby
wydarzenie zwi¹zane z jubi-
leuszem siê odby³o i zrobimy
wszystko, ¿eby tak siê sta³o,
ale zgodnie z nasz¹ wizj¹ i
naszymi ambicjami. Mamy
œwiadomoœæ tego, ¿e nasze
dzieci te¿ na to czekaj¹.
- To wróæmy do wystêpów
w Arenie. Jako zespó³ dba-
cie o oprawê taneczn¹
przed meczami i w przerwie
spotkañ pi³karzy rêcznych.
Jakie wra¿enia?

K.W.: To wyj¹tkowe miejsce
do tego, ¿eby jak najczêœciej
tam byæ. Wyj¹tkowe dla
dziewczyn jest wystêpowanie

przed kilkutysiêczn¹ widow-
ni¹.

P.P.: To prawda. Kilkuty-
siêczna publicznoœæ w jednym
miejscu i czasie - i to w na-
szym mieœcie. Fantastyczna
atmosfera. I zupe³nie nowa
grupa odbiorców. Niesamowi-
te prze¿ycie.
- Bo nie by³o takiego
miejsca dla tak licznej pub-
licznoœci. Gorzów czeka³ na
tak¹ halê widowiskowo-
sportow¹ latami.

K.W.: I my te¿ czeka³yœmy. I
mamy nadziejê, ¿e bêdzie dla

nas jako dla kultury równie¿
otwarte. Arena jest miejscem
z niesamowitym potencja³em i
chcemy z tego potencja³u ko-
rzystaæ.

P.P.: I korzystamy. Mia³yœmy
ju¿ kilka wystêpów. Program
artystyczny oraz stroje zosta³y
opracowane specjalnie pod to
wydarzenie. Dla nas to jest
super prze¿ycie i motywacja
do dalszej pracy. I dla nas, i -
mamy nadziejê - ¿e dla na-
szych najstarszych dziew-
czyn. Chocia¿ te m³odsze za-
zdroszcz¹ i pytaj¹, kiedy one
te¿ bêd¹ mog³y zatañczyæ w
Arenie. To jest buduj¹ce, ¿e te
m³odsze dzieci obserwuj¹
starsze i chc¹ dzia³aæ, byæ, tañ-
czyæ tak jak one. Przyk³ad
zwykle idzie z góry. Myœlê, ¿e
jak tylko czas i kalendarz

bêdzie na to pozwala³, bêdzie-
my robiæ wszystko, ¿eby siê
tam pokazywaæ.

K.W.: Zreszt¹ to dla nas by³a
niesamowita ods³ona, bo jak
ktoœ s³yszy Zespó³ Artystycz-
ny Buziaki, to myœli sobie -
dzieci. A starsze grupy te¿ s¹.
I tak spotka³yœmy siê po
pierwszym i po drugim meczu
pi³karzy rêcznych z pytaniami:
To wy macie tyle starszych
dziewczyn? Otó¿ odpowiedŸ
brzmi: Tak. Wszystkie dziew-
czyny s¹ w zespole od
ma³ego. Przychodz¹ jako 5-6-

latki, a wyrastaj¹ na niesamo-
wite kobiety.
- W pewnym momencie
przygoda z Buziakami siê
koñczy. S¹ wœród absol-
wentek takie dziewczyny,
które pozosta³y przy tañcu
zawodowo? Oczywiœcie nie
licz¹c was, które prowadzi-
cie zespó³ nie tylko od stro-
ny tanecznej, ale te¿ mery-
torycznej, organizacyjnej.

K.W.: S¹ osoby, które zos-
ta³y przy tañcu i prowadz¹
swoje zespo³y w Gorzowie.
S¹ te¿ tacy, którzy zostali tan-
cerzami i prowadz¹ zajêcia w
Warszawie, Poznaniu, Toru-
niu.

P.P.: S¹ te¿ osoby, które zaj-
muj¹ siê inn¹ form¹ ruchu, na
przyk³ad jog¹.
- Dzisiaj w Buziakach tañ-
czy kolejne pokolenie
m³odych gorzowianek. Jak
liczna to jest grupa?

P.P. : Obecnie oko³o dwustu.
To jest taka liczba, z któr¹
mo¿emy skutecznie praco-
waæ. Jeœli chcemy utrzymaæ
jakiœ poziom, chcemy byæ dla
tych dzieci, chcemy oddaæ im
serce, istnieæ w ich ¿yciu, móc
im pomóc radziæ sobie w
ró¿nych sytuacjach ¿ycio-
wych. Bo Buziaki to nie tylko
zajêcia dodatkowe...

K.W.: Wyj¹tkowe w zespole
jest to, ¿e to nie jest szko³a tañ-
ca. Myœlê, ¿e to jest bardzo
dobre i nie chcia³abym tego
zmieniæ nigdy. Bo to nie s¹
osoby, które przychodz¹ na
przypadkowe zajêcia, tylko
takie, które wi¹¿¹ ca³e swoje
dojrzewanie, swój rozwój,
swoje ¿ycie z zespo³em, z
nami, z wydarzeniami, które
siê dziej¹. Decyduj¹ siê na
pewn¹ odpowiedzialnoœæ.

P.P.: Nikt u nas nie jest
anonimowy. My wszystkie
dzieci znamy, znamy ich sy-
tuacje ¿yciowe, znamy ich
problemy, wiemy, z czym siê
mierz¹ na co dzieñ i wiemy,
jak sobie radz¹ w sali. Z czy-
stym sumieniem mo¿emy
powiedzieæ - szczególnie o
tych starszych, bo tych
m³odszych dopiero siê uczy-
my - ¿e znamy je na wylot.
- Koncerty, festiwale?
Gdzie w tym roku zatañ-
czycie?

P.P.: W dzieñ zakoñczenia
roku szkolnego ruszamy na
Miêdzynarodowy Festiwal
do Grecji, póŸniej jedziemy
na Miêdzynarodowy Festi-

wal do L¹dka Zdroju zdoby-
waæ nowe umiejêtnoœci i siê
doskonaliæ. Bêdzie te¿ obóz
szkoleniowy z maluchami.
- Mówi siê, ¿e Buziaki to
zespó³ pokoleniowy, który
wci¹¿ siê odm³adza. Kie-
dyœ tañczy³y mamy, a dzi-
siaj ich córki. U ciebie jest
podobnie?

P.P.:  Moja córka trafi³a do
zespo³u maj¹c piêæ lat. Dzi-
siaj ma prawie 12. Jestem z
niej bardzo dumna. Widzê,
jak siê rozwija, jakie robi
postêpy. Jest bardzo zaan-
ga¿owana. Ona ¿yje tañ-
cem. A najpiêkniejsze w tym
wszystkim jest to,  ¿e nie ro-
bi tego dla mnie. Czujê, ¿e
realizuje swoje zaintereso-
wania. Cudowne uczucie,
kiedy z w³asnym dzieckiem
mo¿esz dzieliæ swoje pasje.
U nas tak w³aœnie jest.
- Kiedy moja córka Ame-
lia rozpoczê³a przygodê z
Buziakami, wielkimi ocza-
mi patrzy³a w stronê star-
szych dziewcz¹t, które tañ-
czy³y bardzo widowiskowy
taniec tak¿e ze wzglêdu na
stroje, a mianowicie… pa-
wie. T³umaczy³em jej, ¿e
jak uroœnie, to te¿ zata-
ñczy. Przez ponad dzie-
siêæ lat pawie nie pojawi³y
siê jednak na scenie. Wra-
cacie czasem do starych,
podobaj¹cych siê widowni
wystêpów?

P.P.: Z tymi pawiami to jest
œmieszna historia. Od lat
wspó³pracujemy z Go-
rzowsk¹ Orkiestr¹ Dêt¹. Na
ich ostatnim koncercie jubi-
leuszowym wybrzmia³ nu-
mer, do którego my tañ-
czy³yœmy pawie. Okazuje
siê, ¿e oryginalny tytu³ tego
utworu absolutnie nie wska-
zuje na taniec pawi. Dlatego
jesteœmy teraz na etapie po-
szukiwania innej muzyki, do
której bêdzie mo¿na to zatañ-
czyæ i wykorzystaæ te piêkne
stroje. Faktycznie jest teraz
w zespole kilka dziewczyn,
które wst¹pi³y w nasze sze-
regi po zobaczeniu tego ta-
ñca, ale nie tylko tego. Po
ostatnich wydarzeniach od-
bieramy mnóstwo telefonów
o mo¿liwoœæ zapisania dzie-
ci do zespo³u. Mo¿liwoœci
mamy ograniczone, ale po-
czucie satysfakcji z podej-
mowanych dzia³añ ogrom-
ne.
- Dziêkujê za rozmowê.

I od tego momentu Buziaki rosły w siłę
Z Paulin¹ Przybysz i Karolin¹ Wojtasik, instruktorkami Zespo³u Artystycznego Buziaki, rozmawia Jaros³aw Janik

Paulina Przybysz i Karolina Wojtasik z Buziakami są związane od kilkudziesięciu lat
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Wyjątkowe dla dziewczyn jest
występowanie przed kilkutysięczną
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Celem studiów jest wypo-
sa¿enie studentów w wiedzê
niezbêdn¹ do profesjonalne-
go wykonywania badañ labo-
ratoryjnych zgodnie z naj-
wy¿szymi standardami prak-
tyki i etyki zawodowej. Po ich
ukoñczeniu absolwenci s¹
przygotowani do pracy jako
wykwalifikowani analitycy me-
dyczni.

Studia na kierunku analityka
medyczna stanowi¹ funda-
ment dla przysz³ych diagnos-
tów laboratoryjnych, którzy
odgrywaj¹ kluczow¹ rolê w
procesie diagnozowania i mo-
nitorowania chorób. Kierunek
ten ³¹czy w sobie zaawanso-
wane nauki przyrodnicze z
medycyn¹, przygotowuj¹c ab-
solwentów do pracy w dyna-
micznym œrodowisku medycz-
nym, gdzie ich wiedza i umiej-
êtnoœci s¹ niezbêdne dla
zapewnienia wysokiej jakoœci
opieki zdrowotnej. Studia na
kierunku analityka medyczna
to nie tylko nauka, to podró¿ w
fascynuj¹cy œwiat medycz-
nych odkryæ i tajemnic. Dla
tych, którzy kochaj¹ chemiê,
biologiê i medycynê, to nie-
zwyk³a okazja, by zg³êbiæ se-
krety ludzkiego organizmu i
wnieœæ cenny wk³ad w po-
prawê zdrowia i jakoœci ¿ycia.

Program studiów w obsza-
rze analityki medycznej obej-
muje szerokie spektrum dzie-
dzin, takich jak biochemia kli-
niczna, mikrobiologia,
genetyka laboratoryjna, im-
munologia, hematologia czy
serologia. Studenci zdoby-

waj¹ umiejêtnoœci praktyczne
w obs³udze ró¿norodnego
sprzêtu laboratoryjnego, w
tym analizatorów biochemicz-
nych i hematologicznych, co
pozwala im na samodzielne
przeprowadzanie badañ diag-
nostycznych. Oprócz tego,
program kszta³cenia
uwzglêdnia równie¿ nauki bio-
logiczne, chemiczne, medycz-
ne i spo³eczne, co zapewnia
kompleksowe przygotowanie
do pracy w zawodzie diagno-
sty laboratoryjnego. Studenci
s¹ równie¿ szkoleni w prowa-
dzeniu badañ naukowych
oraz w skutecznym ich komu-
nikowaniu.

Rola diagnosty
laboratoryjnego

Diagnosta laboratoryjny,
bêd¹cy absolwentem kierun-

ku analityka medyczna, wyko-
nuje zaawansowane badania
laboratoryjne z zakresu che-
mii klinicznej, hematologii, mi-
krobiologii, immunologii i ge-
netyki. Przeprowadza analizy
materia³ów biologicznych, ta-
kich jak krew, mocz, p³yny
ustrojowe i tkankowe, oraz
nadzoruje proces wykonywa-
nia oznaczeñ laboratoryjnych,
dbaj¹c o autoryzacjê uzyska-
nych wyników. 

Podczas studiów na kierun-
ku analityka medyczna stu-
denci maj¹ okazjê odkrywaæ
nieznane aspekty ludzkiego
organizmu. Dziêki praktycz-
nym zajêciom w laborato-
riach, ucz¹ siê analizowaæ i in-
terpretowaæ wyniki badañ,
rozpoznawaæ rzadkie choroby
genetyczne i œledziæ zmiany w
poziomie biomarkerów.

Zarządzanie laboratorium
diagnostycznym

Wa¿n¹ czêœci¹ programu
studiów jest nauka zarz¹dza-
nia medycznymi laboratoriami
diagnostycznymi. Studenci
poznaj¹ zasady prawne,
etyczne i organizacyjne, które
s¹ niezbêdne do sprawnego
funkcjonowania laboratorium.
Dziêki temu s¹ przygotowani
nie tylko do wykonywania ba-
dañ, ale tak¿e do kierowania
zespo³em diagnostów i za-
pewnienia wysokiej jakoœci
us³ug diagnostycznych.

Wyzwania oraz cechy
charakterystyczne
diagnosty

Diagnosta laboratoryjny mu-
si byæ odporny na trudnoœci
zwi¹zane z prac¹, czêsto

maj¹c do czynienia z ró¿ny-
mi materia³ami biologiczny-
mi. Wa¿na jest wiêc skrupu-
latnoœæ i odpowiedzialnoœæ
przy postêpowaniu z mate-
ria³em, aby zapewniæ
dok³adnoœæ i wiarygodnoœæ
wyników badañ. Ponadto,
diagnosta musi byæ ciekawy i
nieustannie siê dokszta³caæ,
aby sprostaæ wymaganiom
dynamicznego œrodowiska
medycznego. 

Wyzwania i satysfakcje

Praca diagnosty laboratoryj-
nego to nie tylko analizowanie
próbek pod mikroskopem. To
tak¿e odpowiedzialnoœæ za
zdrowie i ¿ycie pacjentów, pre-
cyzja i dok³adnoœæ w dzia³aniu,
oraz nieustanne d¹¿enie do
doskona³oœci w swoim fachu.
Dla tych, którzy kochaj¹ wy-
zwania i szukaj¹ satysfakcji z
pracy, analityka medyczna jest
idealnym wyborem.

Opinie absolwentów

- (…) studiowanie analityki
medycznej to wyzwanie dla
osób, które nie boj¹ siê trud-
noœci (…), 

- (…) kierunek ten jest zale-
cany przede wszystkim oso-
bom z analitycznym
umys³em, które chc¹ praco-
waæ w laboratorium i jedno-
czeœnie s³u¿yæ zdrowiu pa-
cjentów (…),

- (…) diagnosta powinien
wykazywaæ siê cierpliwoœci¹
i dok³adnoœci¹ w pracy, opa-
nowaniem oraz skrupulatno-
œci¹ (…).

Perspektywy zawodowe

Absolwenci kierunku anali-
tyka medyczna posiadaj¹
szerokie mo¿liwoœci zawodo-
we, od pracy w medycznych
laboratoriach diagnostycz-
nych po karierê naukow¹ w
zakresie medycyny laborato-
ryjnej. S¹ przygotowani do
podjêcia pracy w ró¿nych
dziedzinach diagnostyki labo-
ratoryjnej, a tak¿e do dalsze-
go rozwoju zawodowego po-
przez zdobywanie specjalis-
tycznych kwalifikacji i tytu³ów.
Studia na kierunku analityka
medyczna s¹ nie tylko wy-
zwaniem, ale tak¿e szans¹
na rozwój zawodowy w ob-
szarze medycyny laboratoryj-
nej. Absolwenci tego kierunku
s¹ poszukiwani na rynku pra-
cy ze wzglêdu na swoj¹ spe-
cjalistyczn¹ wiedzê i umiej-
êtnoœci, które s¹ niezbêdne
dla zapewnienia wysokiej ja-
koœci opieki zdrowotnej.

Zapraszamy na 5-letnie jed-
nolite studia magisterskie o
profilu praktycznym, na które
kandydaci przyjmowani bêd¹
na podstawie konkursu œwia-
dectw dojrza³oœci. Podstaw¹
przyjêcia na studia jest uzys-
kanie przez kandydata 150
punktów, a przedmiotami
obowi¹zkowymi s¹ matema-
tyka oraz jeden wybrany
przedmiot (biologia, chemia
lub fizyka). Wiêcej informacji
mo¿na uzyskaæ na stronie
Uczelni: https://ajp.edu.pl/in-
formacje-dla-kandydatow. 

dr hab. in¿. ANNA FAJDEK-BIEDA

Analityka medyczna - nowy kierunek w AJP
Analityka medyczna stanowi unikalny obszar nauki, który ³¹czy ró¿norodne dziedziny w ramach medycyny, farmacji i biotechnologii. Na tym
kierunku studiów mo¿na zg³êbiæ wiedzê zarówno z podstaw nauk medycznych, biologicznych oraz biochemicznych, jak i zaawansowanych
technik stosowanych w diagnostyce laboratoryjnej. 

r  e  k  l  a  m  a

Studiowanie analityki medycznej to wyzwanie dla osób, które nie boją się trudności
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Podczas konferencji ja³ta-
ñskiej w lutym 1945 roku za-
pad³a decyzja ustanowienia
zachodniej granicy Polski,
gdzie Gorzów i Ziemia Lu-
buska znalaz³y siê w nowych
polskich granicach. Tego-
roczna 79. rocznica zako-
ñczenia II wojny œwiatowej
przywo³uje szczególnie bo-
lesne wspomnienia dla wielu
¿yj¹cych œwiadków tamtych
wojennych i powojennych dni.
Pionierzy i Dzieci Wojny
wspominaj¹, jak wczesn¹
wiosn¹ 1945 roku rozpoczê³y
siê przesiedlenia ich rodzin z
polskich kresów wschodnich
na ziemie zachodnie. Na Zie-
miê Lubusk¹, do Gorzowa
przyje¿d¿a³y ca³e transporty,
po kilka rodzin w jednym to-
warowym wagonie, razem ze
zwierzêtami i niewielkim do-
bytkiem, jaki mogli zabraæ ze
sob¹. Tu zastali w miastach
zwa³y gruzów, spl¹drowane
przez wojska sowieckie i ra-
busiów poniemieckie miesz-
kania, a na wsi puste spi¿ar-
nie i brak wszystkiego do
¿ycia.

To prawda, ¿e Armia Czer-
wona zakoñczy³a niemieck¹
okupacjê w Polsce. Równo-
czeœnie ta sama Armia, któr¹
nadzorowa³a tajna policja
NKWD, nie zapewni³a bez-
pieczeñstwa na ziemiach od-
zyskanych i pe³nej niepo-
dleg³oœci. Zaczê³a siê so-
wiecka niewola Polski i
masowe represje stalinow-
skiego aparatu w³adzy. Poli-
tyczny aparat  przejmowa³
kontrolê nad Polsk¹.
Wdra¿ano od samego po-
cz¹tku satelicki model za-
le¿noœci Polski od bolszewic-
kiego i ateistycznego pa-
ñstwa. Armia Czerwona po
przekroczeniu polskiej grani-
cy w Sarnach na Wo³yniu 3
stycznia 1944 r.  nie zacho-
wywa³a siê jak sojusznik, ale
jak zdobywca i okupant.

Obiekty Urzêdu Bezpiecze-
ñstwa by³y typowymi katow-
niami. Dziesi¹tki tysiêcy Pola-
ków straci³o w nich, lub przez
nie ¿ycie, a kilkaset tysiêcy
zdrowie. NKWD zorganizo-
wa³o sieæ wiêzieñ, w któ-
rych œmieræ ponios³o ty-
si¹ce Polaków. W ³¹cznym
bilansie aresztowañ dokona-
nych przez sowietów na zie-
miach polskich (bez ziem
wcielonych do ZSRS) wolnoœæ
straci³o  a¿ 215 tys. osób. 

Do dziœ nie zbilansowano
wszystkich zbrodni sowiec-
kich w latach 1944-45, a w
ogóle przemilczano zbrodnie
okresu póŸniejszego, nawet
te do lat siedemdziesi¹tych, a
ofiar by³y tysi¹ce. Polacy gin-
êli z r¹k komunistów „przy
okazji” rabunków polskiego
mienia, gdy protestowali
przeciw „w³adzy ludowej”, w

obronie osób krzywdzonych,
gwa³conych kobiet czy ko-
lektywizacji gospodarki rol-
nej. Polskê poddano po
1945 r. eksploatacji ekono-
micznej. Przybra³a ona
formê wywozu Polaków na
roboty, a tak¿e masowego
zaboru mienia,
wywo¿enia do Rosji
ca³ych fabryk, maszyn,
wagonów, parowozów, a
nawet elementów mostów
i trakcji kolejowych. Bez-
myœlnie dewastowano, wybu-
rzano ca³e œródmieœcia miast
i ich infrastrukturê. Oficjalnie
te krzywdy by³y skrywane i
cenzurowane, co do dziœ
utrudnia sporz¹dzenie ich
pe³nego bilansu. Mamy jed-
nak liczne relacje œwiadków i
raporty, które pozwalaj¹
stwierdziæ, ¿e bandyckie za-
chowania czerwonoarmistów
by³y norm¹. Do lasu chodziæ
dzieciom nie by³o wolno, bo
tam by³y niewypa³y, a w szko-
le mówiono nam, ¿e w lasach
grasuj¹ „bandyci”. Dzisiaj
wiemy, ¿e byli to ukrywaj¹cy
siê w lubuskich lasach party-
zanci i ¿o³nierze AK, którzy z
lasów œwiêtokrzyskich uciekli
przed ³apankami na zachód z
myœl¹, ¿e tu siê ukryj¹. Mias-
ta i fabryki by³y zrujnowane,
studnie zniszczone, pr¹du
nie by³o, sklepy puste i ludzie
bez pieniêdzy. Wiele rodzin
oczekiwa³o na swych naj-

bli¿szych, którzy nie wrócili z
niewoli i z robót przymuso-
wych, z obozów zag³ady i wy-
wózek w g³¹b Rosji. Dzieci
sieroty przejmowa³y funkcjê
swoich nieobecnych rodzi-
ców, ch³opcy na wsi musieli
siê zmierzyæ z obowi¹zkami
nieobecnych ojców, których
nie pamiêtali i czêsto ju¿ nie
zobaczyli. Sierociñce w Go-
rzowie by³y zape³nione. Dla
dzieci, którym szko³ê prze-
rwa³a wojna, na naukê by³o
ju¿ za póŸno, a do szko³y po-
sy³ano raczej te najm³odsze,
bo starsze przejmowa³y obo-
wi¹zki domowe. „O dobrych
butach i ubraniu nie by³o co
marzyæ. W dodatku by³ stali-
nizm, bieda, zastraszone
spo³eczeñstwo i przeœlado-
wania UB” - tak opowiadaj¹
nasze babcie i dziadkowie,
Dzieci Wojny. 
Krzywdy i cierpienia wy-
rz¹dzone dzieciom pod-
czas II wojny œwiatowej s¹
bezsporne i do dnia dzisiej-
szego bez zadoœæuczynie-
nia przez sprawców tego
bestialstwa - hitlerowskich
Niemiec, a nastêpnie bol-
szewickiej Rosji. Od nich
powinniœmy siê domagaæ sto-
sownych odszkodowañ, któ-
rych nie wyegzekwowa³y ko-
munistyczne rz¹dy  i te libe-
ralne, które nie mia³y i nadal
nie maj¹ woli nawet o tym
Niemcom wspomnieæ. Straty

wojenne i pod okupacj¹ nie-
mieck¹ by³y ogromne. Znisz-
czono nam ponad 162.000
budynków mieszkalnych,
353.876 zagród wiejskich
14.000 fabryk, ponad 84.000
warsztatów rzemieœlniczych i
968.000 gospodarstw domo-
wych. Straty wojenne War-
szawy wynios³y 85% - stolicê
Polski zamieniono w wielkie
gruzowisko. Warto odwiedziæ
Muzeum Powstania War-
szawskiego by t¹ tragediê zo-
baczyæ w dokumentach.

Zniszczono 72% zabudowy
mieszkalnej Polski, zniszczo-
no i ukradziono 90% dóbr
kultury narodowej i zabytków.
Zniszczono muzea, teatry, ki-
na i domy kultury, koœcio³y i
biblioteki. Zniszczono 22 mi-
liony ksi¹¿ek. Niemcy zrabo-
wa³y Polsce  616.000 dzie³
sztuki o wartoœci 11 mld dola-
rów (wg kursu z 2001 r).
Zniszczyli nam szko³y i uni-
wersytety, szpitale, oœrodki
zdrowia i sanatoria. Niemcy
zniszczyli nam 65% prze-
mys³u chemicznego i 64%
poligraficznego, 60% elektro-

technicznego i ponad 55%
odzie¿owego, 53% spo¿yw-
czego i 48% metalowego.
Zniszczyli polskie rolnictwo,
hodowlê i lasy. Zagrabili lub
zniszczyli 2.465 lokomotyw,
6.250 wagonów, 64 statki,
Zniszczono 5.948 km torów
kolejowych, 47.767 metrów
bie¿¹cych mostów kolejo-
wych i wiaduktów oraz
14.900 km dróg o twardej na-
wierzchni i 15.500 metrów
mostów drogowych. 

To tylko niewielki wycinek z
katalogu strat wojennych Pol-
ski.  Biuro Odszkodowañ Wo-
jennych przy Prezydium Ra-
dy Ministrów po II wojnie
œwiatowej oszacowa³o war-
toœæ strat wojennych Polski
powsta³ych w wyniku okupa-
cji i dzia³añ wojennych Nie-
miec (wartoœæ z roku 2004)
na ok. 700 miliardów dolarów
amerykañskich. Straty wojen-
ne Warszawy wynosz¹ 54
miliardy dolarów. Tych pieniê-
dzy nam dzisiaj ci¹gle braku-
je. Polska mia³a siê z tej ruiny
ju¿ nigdy nie podnieœæ, a jed-
nak z tych „popio³ów” po-
wsta³a wielkim narodowym
wysi³kiem, niczym cud. 
Polska ponios³a relatyw-
nie najwiêksze wojenne
straty osobowe. Pod oku-
pacj¹ niemieck¹ œmieræ po-
nios³o 2,7 miliona ludnoœci
narodowoœci polskiej i ok.
2,7 miliona obywateli pol-
skich narodowoœci ¿ydow-
skiej, w tym w niemieckich
obozach koncentracyjnych
zamordowano ponad 1,86
mln polskich ¯ydów.
Zginê³o 2,2 miliony dzieci,
w tym milion to dzieci
¿ydowskie, kilkaset tysiê-
cy zosta³o okaleczonych fi-
zycznie i psychicznie
przez okupantów niemiec-
kich.  Prawie 1,5 miliona
dzieci zosta³o sierotami i
pó³sierotami. Dzieci by³y

ofiarami gestapo, tylko
niektóre prze¿y³y obozy
masowej zag³ady i pracy
przymusowej. By³y podda-
wane nieludzkim ekspery-
mentom, wyniszczane
g³odem i ciê¿k¹ ponad ich
si³y prac¹ fizyczn¹, upoka-
rzane i nierzadko gwa³cone.
W okrutny sposób by³y za-
bierane rodzicom, co przez
Miêdzynarodowy Trybuna³ w
Norymberdze uznane zos-
ta³o za zbrodnie. Niemcy
ukradli polskim matkom do
germanizacji ponad 200 tysiê-
cy dzieci, a tylko 15% powró-

ci³o do Polski. Dzieci wy-
wo¿one te¿ by³y przez bol-
szewików do obozów w g³êbi
Rosji i na Syberiê, prze¿y³y
koszmar deportacji, a pó-
Ÿniej przesiedleñ w bydl-
êcych wagonach, w warun-
kach ur¹gaj¹cych zasadom
sanitarnym i higieny osobis-
tej. Wiele dzieci na wygnaniu
i w transporcie umar³o. By³y
Ma³ymi ¯o³nierzami w War-
szawskim Powstaniu, by³y
œwiadkami niemieckich eg-
zekucji i ³apanek. Dozna³y
cierpieñ fizycznych i psy-
chicznych, g³odu, zimna, nie-
przespanych nocy, pozba-
wione prawa do kszta³cenia i
zdobycia zawodu.

Szczególny przyk³ad bes-
tialstwa mia³ miejsce w kon-
centracyjnym obozie w £odzi
- jedynym tego rodzaju w
okupowanej Europie, gdzie 8
tys. polskich dzieci by³o zmu-
szone do ciê¿kiej pracy,
Dzieci Zamojszczyzny wy-
wo¿ono do niemieckich ro-
dzin w III Rzeszy i tak je ger-
manizowano, ¿e wiêkszoœæ z
nich nie wiedzia³a o swoim
polskim pochodzeniu. Po
wojnie wiele dzieci roz-
poczê³o tu³aczkê, poszuki-
wanie najbli¿szych i walczy³o
o przetrwanie. Zmaga³y siê
w wyrównaniu utraconych
szans edukacyjnych i zawo-
dowych, co uda³o siê tylko
nielicznym. To w³aœnie
Dzieci Wojny maj¹ ogrom-
ny wk³ad w odbudowê
zniszczonej Polski i zruj-
nowanego Gorzowa, to na-
sze babcie i dziadkowie,
dzisiaj seniorzy powy¿ej 79.
roku ¿ycia, których wg  da-
nych GUS jest w Polsce
jeszcze ok. 2 mln. Dzieci
Wojny w zdecydowanej
wiêkszoœci  nie uzyska³y
od Niemców ¿adnego za-
doœæuczynienia mimo bez-
spornie najwiêkszego ra-
chunku krzywd. To zawsze
bêdziemy Niemcom przypo-
minaæ.
Polskie Dzieci Wojny
jeszcze do niedawna by³y
zapomniane w publicysty-
ce, pracach naukowych, w
œrodkach przekazu, w pod-
rêcznikach szkolnych, a w
polskiej polityce historycz-
nej prawie nieobecne. Pró-
buje siê ograniczaæ historiê z
nauczania szkolnego, szcze-
gólnie o okresie II wojny
œwiatowej. Czy¿by dzia³a³o w
Polsce tak potê¿ne lobby
proniemieckie?  Niemcy, jako
sprawcy, koniecznie chc¹ wy-
gasiæ wspominanie II wojny
œwiatowej. ¯yj¹ jeszcze Pol-
skie Dzieci Wojny, to  nasze
babcie i dziadkowie, którzy
pamiêæ o wojennej gehennie
przekazuj¹ wnukom w depo-
zycie dla kolejnych pokoleñ.

AUGUSTYN WIERNICKI

Krzywdy nadal bez zadośćuczynienia
Druga wojna œwiatowa zakoñczy³a siê noc¹ 8 maja 1945 roku aktem kapitulacji hitlerowskich Niemiec, przyjêtym przez tzw. Wielk¹ Trójkê, tj. USA,
Angliê i Zwi¹zek Radziecki. 

�12 oPINIE Maj 2024 r.

Obelisk Pamięci Polskich Dzieci Wojny w Gorzowie na skwerze przy zbiegu ulic Sikorskiego
i Estkowskiego. Odsłonięcie nastąpi  10 września 2024 roku, w Dniu Święta Polskich Dzieci
Wojny ustanowionym Ustawą w 2023 roku. Ta decyzja była oczekiwana od 79 lat
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Były poddawane nieludzkim
eksperymentom, wyniszczane głodem

i ciężką ponad ich siły pracą
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Od miesi¹ca panie rodz¹ce
w Wielospecjalistycznym
Szpitalu Wojewódzkim w
Gorzowie Wlkp. mog¹ ko-
rzystaæ z aromaterapii, czyli
jednej z niefarmakologicz-
nych metod ³agodzenia bólu
porodowego.  

- Kobieta rodz¹ca odczuwa
silny stres, martwi siê o prze-
bieg porodu, o to, czy
wszystko pójdzie
prawid³owo, czy nie bêdzie
komplikacji, a¿ wreszcie, czy
urodzi zdrowe dziecko. To
mo¿e siê przek³adaæ nega-
tywnie na przebieg porodu -
t³umaczy mgr po³o¿nictwa
Wioletta Gêbicz, która w
przyszpitalnej Szkole Rodze-
nia  przygotowuje przysz³ych
rodziców do œwiadomego i
aktywnego porodu. 

Lawenda wycisza

Zastosowanie aromaterapii
mo¿e pomóc z³agodziæ lêk i
stres, a tym samym wes-
przeæ sprawny przebieg akcji
porodowej. 

- Musimy jednak wiedzieæ,
¿e olejek jest czysty i jak go
u¿yæ. Na oddziale znajduje
siê siedem olejków, które
sprawdzaj¹ siê w trakcie po-
rodu. Do dyspozycji pacjen-
tek s¹ te¿ dyfuzory, które
rozprowadzaj¹ zapach po
pomieszczeniu - wyjaœnia

Marzena Kozakiewcz, która
w temat aromaterapii wpro-
wadza przysz³e mamy ju¿
podczas przygotowañ w
Szkole Rodzenia. Zdradza,
¿e na przyk³ad olejek z la-
wendy uspokaja i wycisza, a
z ga³ki muszkato³owej
wzmacnia skurcze porodowe.

Maleństwo na piersi taty

Na gorzowskiej porodówce
od kilku miesiêcy praktyko-
wane jest równie¿ kanguro-

wanie noworodków. Kangu-
rowanie, czyli przytulenie
maluszka „skór¹ do skóry”
zwykle kojarzone jest z rol¹
mamy. W szpitalu przy ul. De-
kerta mo¿e j¹ zast¹piæ tata,
b¹dŸ inna osoba towarzysz¹ca
kobiecie przy porodzie. 

- Robimy tak, jeœli nie jest
mo¿liwe by mama trzyma³a
dziecko w objêciach od razu
po porodzie. Tak jest choæby
przy cesarskim ciêciu -
t³umaczy Hanna Sagan,

po³o¿na, specjalistka pielêg-
niarstwa ginekologicznego w
naszym szpitalu. 

Dlaczego kangurowanie
jest tak wa¿ne w pierwszych
minutach ¿ycia? - ¯aden in-
kubator nie ogrzeje tak ma-
luszka, jak cia³o rodzica. Po-
za tym budowana jest wiêŸ -
dodaje Hanna Sagan. 

Jak to wygl¹da w praktyce?
Gdy m³oda mama jest na sa-
li ciêæ, tata czeka w pokoju
obok. Kiedy maleñstwo jest

ju¿ na œwiecie trafia na pierœ
mê¿czyzny, podczas gdy ko-
bieta jest jeszcze pod opiek¹
specjalistów.

M³ode mamy zaraz po po-
rodzie mog¹ te¿ liczyæ na
pomoc doradczyñ laktacyj-
nych, które pomagaj¹ przy-
stawiæ maluszka do piersi i
podpowiadaj¹, jak karmiæ i
po czym poznaæ, ¿e siê
dziecko najada. 

Mleko jak złoty lek

Gorzowski szpital od roku
wspó³pracuje bankiem mleka
ze Szczecina i teraz gdy ma-
ma z jakichœ powodów nie
mo¿e karmiæ sama, to naj-
bardziej potrzebuj¹ce ma-
luszki nie dostaj¹ sztuczne-
go modyfikowanego pokar-
mu ale ten naturalny - czyli
mleko kobiece.  Pokarm z
banku mleka jest przezna-
czony dla wczeœniaków, któ-
rych mama jeszcze nie roz-
poczê³a laktacji oraz dla do-
noszonych ale ciê¿ko
chorych noworodków, któ-
rych mama nie mo¿e dostar-
czyæ swojego mleka na od-
dzia³. 

- Traktujemy naturalny po-
karm, jak z³oty lek. I jeœli
chodzi o jego w³aœciwoœci
nie ma znaczenia, ¿e jest on
od innej kobiety. Jest prze-
badany, przewo¿ony i prze-

chowywany w specjalnych
warunkach - t³umaczy dr
Barbara Michalczyk, kie-
rownik oddzia³u noworodko-
wego z pododdzia³em inten-
sywnej opieki nad noworod-
kiem przy ul. Dekerta. 

Ratują maleńkie
wcześniaki

Gorzowski oddzia³ po³o¿ni-
czo-ginekologiczny ma trzeci,
najwy¿szy stopieñ referencji.
To oznacza, ¿e zapewniana
opieka ginekologiczna,
po³o¿nicza oraz neonatolo-
giczna s¹ na najwy¿szym po-
ziomie. Takim, jakie oferuj¹
oœrodki kliniczne.

Równie¿ oddzia³ noworod-
kowy przy ul. Dekerta ma III
stopieñ referencji. Specjali-
œci neonatolodzy asystuj¹
przy porodach, a tutejszy no-
worodkowy OIOM jest najle-
piej wyposa¿onym oœrod-
kiem  w pó³nocnej czêœci wo-
jewództwa.

Czêsto ratowane s¹ tu ma-
leñkie wczeœniaki, równie¿
wa¿¹ce mniej ni¿ 1 kg. - Ro-
bimy wszystko, by te dzieci
widzia³y, s³ysza³y, chodzi³y.
S¹ zupe³nie niedostosowane
do ¿ycia poza ³onem matki.
Dlatego trafiaj¹ do inkubato-
rów - mówi  dr Barbara Mi-
chalczyk.

Źród³o: WSZW GORZÓW WLKP.

- Dlaczego, pana zda-
niem, warto inwestowaæ w
jakoœæ w szpitalach?

- Uwa¿am, ¿e inwestowa-
nie w jakoœæ, czy mo¿e na-
le¿a³oby powiedzieæ - pod-
noszenie jakoœci - powinno
byæ istot¹ kierunku rozwoju
dzisiejszych szpitali i
niew¹tpliwie ten trend w
ochronie zdrowia jest za-
uwa¿alny. Szpital w Gorzo-
wie w³aœnie po raz trzeci
uzyska³ certyfikat akredyta-
cyjny Centrum Monitorowa-
nia Jakoœci, tym razem
spe³niaj¹c a¿ 87 procent
wymaganych standardów.
Przy poprzednim certyfika-
cie by³o to 76 procent To
pokazuje, jak¹ pracê wyko-
naliœmy i jaki wysi³ek
w³o¿yliœmy w to, ¿eby pa-
cjenci czuli siê u nas bez-
piecznie. Wymagania akre-
dytacyjne s¹ bowiem w
znacz¹cej mierze ukierun-
kowane na premiowanie
standardów jakoœciowych
opieki nad pacjentem. To
najwa¿niejszy powód, dla
którego lecznica podejmuje

wysi³ek podnoszenia pozio-
mu. 
- Co gwarantuje spe³nia-
nie standardów akredyta-
cyjnych?

- Certyfikaty nie s¹ po to,
¿eby ³adnie prezentowa³y siê
na œcianie. Certyfikaty po-
twierdzaj¹, ¿e dla szpitala ja-
koœæ udzielania œwiadczeñ
medycznych i dba³oœæ o
dobro pacjenta s¹
najwa¿niejszym zadaniem.
Spe³nianie standardów akre-
dytacyjnych gwarantuje bez-
pieczeñstwo, mobilizuj¹c
ca³y zespó³ do podnoszenia
kwalifikacji, a zarz¹d do
ci¹g³ego inwestowania w in-
frastrukturê: nowoczesny
sprzêt, czy zaplecze tech-
niczne. 
- Jakie dzia³ania podej-
muj¹ szpitale, aby poziom
bezpieczeñstwa personelu
medycznego wzrasta³?

- Dla mnie bezpieczeñstwo
personelu jest wa¿ne na
wielu poziomach, a poziom
bezpieczeñstwa zale¿y od
poziomu wiedzy. ¯eby pod-
nosi³ siê ten pierwszy, nieu-

stannie musi rosn¹æ ten dru-
gi. Im wiêksza wiedza, zna-
jomoœæ procedur i œwiado-
moœæ koniecznoœci ci¹g³ego
„aktualizowania” tego zesta-
wu, tym bardziej bezpieczny
personel, a co za tym idzie -

bezpieczny pacjent. W szpi-
talu w Gorzowie bardzo dba-
my o bezpieczeñstwo perso-
nelu, zapewniaj¹c nie tylko
w³aœciwe warunki  pracy - ro-
zumiane jako dba³oœæ o BHP
- ale dbaj¹c w sposób szcze-

gólny o podnoszenie pozio-
mu wiedzy personelu, ofe-
ruj¹c szkolenia w ró¿nora-
kich zakresach tematycz-
nych. 
- Co jeszcze jest wa¿ne w
tworzeniu systemu jakoœci
w polskich szpitalach?

- Standardy akredytacyjne
wyznaczaj¹ kierunki, daj¹
niejako narzêdzia. Jednak
bez ci¹g³ego podnoszenia
fundamentalnej œwiadomo-
œci, ¿e mo¿liwie najwy¿sza
jakoœæ pracy szpitala to
komfort i bezpieczeñstwo
pacjentów oraz personelu,
standardy bêd¹ tylko pusty-
mi wytycznymi, które trzeba
spe³niæ, np. dla presti¿u i
pieniêdzy. Zbudowanie tej
œwiadomoœci w zespole, at-
mosfera takiego zbiorowego
poczucia odpowiedzialnoœci
za procesy, które maj¹
miejsce w szpitalu, to chyba
najwiêksze wyzwanie choæ-
by dla zarz¹dzaj¹cych szpi-
talami.
- Co zrobiæ, aby pacjenci
czuli siê bezpiecznie w
szpitalu?

- Po pierwsze: pacjent!
Brzmi prosto, ale - jak siê
zdaje - zdarza siê nam zapo-
minaæ, ¿e w centrum na-
szych wysi³ków jest pacjent,
¿e musimy patrzeæ na szpital
oczami pacjenta i ¿e dla pa-
cjenta podejmujemy
dzia³ania poprawiaj¹ce i
usprawniaj¹ce. Musimy mieæ
refleksjê choæby nad tym,
jakie wra¿anie zrobi na pa-
cjencie lecznica, gdy tylko
siê w niej znajdzie. Czy aby
nie poczuje siê zagubiony
zarówno w g¹szczu koryta-
rzy jak i procedur. Dlatego
w takim samym stopniu mu-
simy pracowaæ nad komuni-
kacj¹ z pacjentem, co nad
podnoszeniem komfortu w
szpitalu: w salach chorych
jak i w przestrzeniach za-
biegowych i diagnostycz-
nych. To patrzenie oczami
pacjenta musi dotyczyæ
ka¿dego w choæby najwiêk-
szym szpitalnym zespole.
Od osób pracuj¹cych jako
pomoce szpitalne po me-
ned¿erów.

JAKUB KLUSKA

Żeby poród był mniej stresujący…
- Odpowiednie olejki eteryczne rozluŸniaj¹ i relaksuj¹ rodz¹c¹, przez co s³abiej odczuwa ból - mówi Marzena Kozakiewcz, edukatorka aromaterapii,
która rozpoczê³a wspó³pracê z gorzowskim szpitalem.

Inwestycja w jakość w szpitalach się opłaca
Rozmowa z Jerzym Ostrouchem, prezesem Wielospecjalistycznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie, ekspertem Koalicji na rzecz
Bezpieczeñstwa Szpitali

Marzena Kozakiewcz i mgr położnictwa Wioletta Gębicz w temat aromaterapii wprowadzają
przyszłe mamy już podczas przygotowań w Szkole Rodzenia
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- Certyfikaty nie są po to, żeby ładnie prezentowały się na
ścianie – mówi prezes Jerzy Ostrouch
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W  ostatnich latach w Pol-
sce i na œwiecie obserwuje
siê wzrost popularnoœci ro-
œlinnych zamienników pro-
duktów miêsnych, spowodo-
wany rosn¹c¹ iloœci¹ osób
wybieraj¹cych alternatywny
sposób ¿ywienia wyklu-
czaj¹cy lub ograniczaj¹cy
produkty pochodzenia
zwierzêcego.  Has³o „diety
roœlinne” coraz czêœciej po-
jawia siê w mediach i rekla-
mach ¿ywnoœci. Obecnie
diety roœlinne sta³y siê nie
tylko mod¹ ¿ywieniow¹, ale i
elementem prozdrowotnego
stylu ¿ycia, gdy¿ w ramach
dietoprofilaktyki lub dietote-
rapii wielu chorób zaleca siê
ograniczenie spo¿ycia pro-
duktów pochodzenia zwierzê-
cego, na korzyœæ produktów
roœlinnych. 

Na krajowym rynku nowo-
œci¹  sta³y siê produkty imi-
tuj¹ce miêsne odpowiedniki
m.in. roœlinne burgery, pa-
rówki czy karkówka. Marki
zajmuj¹ce siê g³ównie miês-
nym przemys³em, zapropo-
nowa³y swój produkt w zwe-
ganizowanej formie np.: Tar-
czyñski („Roœl-inne
kabanosy”, „roœl-inne parów-
ki”), Lisner („Roœlinny na
raz”, „Sa³atka szefa ala gy-
ros/kebab z miêsem roœlin-
nym”). W sklepach wielkopo-
wierzchniowych  w dziale
¿ywnoœci dla wegetarian i
wegan mo¿na znaleŸæ pro-
dukty imituj¹ce np. miêso
drobiowe  „Roœlinny qur-
czak”, „Gyros a la kurczak”,
„Roœlinny burger a la kur-
czak” „Vegan nuggets chic-
ken style”. 

G³ównymi surowcami do
opracowania alternatyw dla
miêsa s¹ przede wszystkim
roœliny str¹czkowe, zbo¿a i
nasiona oleiste, w tym rze-
pak i nasiona bawe³ny.
Sk³adnikiem oraz materia³em
nadaj¹cym tym produktom
po¿¹dane cechy jest bia³ko
roœlinne, w tym gluten
pszenny, bia³ko orzechów
ziemnych, nasiona bawe³ny,
sezamu, dro¿d¿y i soi oraz
orzechy, warzywa, algi,
dro¿d¿e, b³onnik oraz myko-
proteiny. 
Najczêœciej wykorzysty-
wane sk³adniki do produk-
cji roœlinnych odpowiedni-
ków miêsa to:

· bia³ko sojowe - jest ono
najbardziej zbli¿onym roœlin-
nym odpowiednikiem bia³ka
miêsnego pod wzglêdem za-
wartoœci aminokwasów. Jest
Ÿród³em wapnia oraz kwasu
linolowego. W produktach
mo¿e byæ stosowane w for-
mie: m¹ki, izolatu bia³ka,
mleka, mleka w proszku oraz
teksturowanego bia³ka. Dla
wielu osób soja jest silnych
alergenów.

· grzyby - Dziêki zawartoœci
b³onnika, wysokiej jakoœci
bia³ka (mykoprotein) oraz
wielonienasyconych kwasów
t³uszczowych regularne
spo¿ywanie grzybów mo¿e
mieæ pozytywnie wp³ywaæ na
obni¿enie stê¿enia
mia¿d¿ycotwórczej frakcji
cholesterolu LDL we krwi, a
zwiêkszaæ HDL. Miêsny
smak tych produktów
zwi¹zany jest z obecnoœci¹
w nich siarki oraz kwasu glu-
taminowego. 

• gluten pszenny - jest ela-
stycznym spoiwem zapew-
niaj¹cym mo¿liwoœæ formo-
wania siê ciasta w m¹ce.
Produkowany jest z m¹ki
pszennej. Na jego spo¿ycie
musz¹ uwa¿aæ osoby z cho-
rob¹ trzewn¹.

• bia³ka jaj - bia³ko jaja
zwiêksza ogóln¹ iloœæ bia³ka
w produkcie. Nie jest stoso-
wane w produktach dla we-
gan. 

Producenci roœlinnych za-
mienników produktów miês-

nych stosuj¹ wiele E- dodat-
ków, m.in.  

emulgatorów, stabilizato-
rów, barwników, substancji
aromatycznych i za-
gêszczaj¹cych. Wœród naj-
bardziej popularnych do-
datków  mo¿na wymieniæ:

· wêglowodany oraz gumy
(E412 - E418) - Gumy
wêglowodanowe u¿ywane
s¹ jako œrodki modyfikuj¹ce
teksturê w wielu ró¿nych pro-
duktach. Powszechnie
u¿ywanym sk³adnikiem jest
skrobia, polimer glukozy, któ-
ra po nawodnieniu tworzy
¿el, tekstur¹ przypominaj¹c
t³uszcz. 

· œrodki aromatyzuj¹ce - w
1980 roku opracowana zos-
ta³a mieszanka maj¹ca za-
pewniæ po¿¹dany zapach -
„zapach miêsa”. Sk³ada siê
ona m.in. z mieszaniny cu-
krów prostych, aminokwa-
sów, glikoprotein, glutaminia-
nu monosodowego, soli i
t³uszczu. Obecnie, w analo-
gach miêsa popularne jest
stosowanie karagenu (E407)
z wodorostów morskich,  jako
substancji zapachowej oraz
wype³niaj¹cej. Jest jednak
ryzyko niekorzystnego
wp³ywu karagenu na mikro-
biotê jelit i ewentualne po-
wstawanie stanu zapalnego.
Dodatkowo, wskazuje siê na
ró¿nice w trawieniu karagenu
przez ró¿ne grupy ludzi (oso-
by starsze, dzieci, osoby cier-
pi¹ce na przewlek³e choroby
przewodu pokarmowego).  

· kazeina - substancja
bia³kowa otrzymywana z
mleka, bêd¹ca Ÿród³em so-
du, potasu, wapnia oraz
magnezu. Ma dzia³anie sta-
bilizuj¹ce, przy czym
dzia³anie mo¿e zostaæ
wzmocnione po wymiesza-
niu z gum¹ ksantanow¹. Sto-
sowana jest zarówno w ana-
logach miêsa, jak i ryb.

Przyk³adowe roœlinne za-
mienniki produktów miês-
nych dostêpne na rynku
krajowym to:

· boczek - roœlinny produkt
sk³adaj¹cy siê przede
wszystkim z glutenu pszen-
nego, bia³ka grochu, p³atków
dro¿d¿owych nieaktywnych,
oleju rzepakowego, b³onnika
grochowego, wody, koncen-
tratu pomidorowego, karme-
lu.

· burgery - produkt
sk³adaj¹cym siê g³ównie z
tofu, kie³ków s³onecznika,
bia³ka pszenicy, oleju rze-
pakowego lub kokosowe-
go, m¹ki amarantusowej,
bia³ka grochu, b³onnika
grochowego, bambusowe-
go, ekstraktu z cebuli,
ekstraktu dro¿d¿owego,
czosnku suszonego, cebu-
li suszonej. Wykorzystuje
siê go do burgerów jako
substytut miêsa wo³owe-
go.

· gyros - produkowany jest
g³ównie z bia³ka pszennego
lub grochu, wody i oleju rze-
pakowego, ekstraktu
dro¿d¿owego, suszonej ce-
buli, papryki s³odkiej suszo-
nej czerwonej, cukru, octu
jab³kowego. Produkt ma za-
stêpowaæ miêso w potra-
wach takich jak wrapy, tortille
oraz burgery, gdzie naj-
czêœciej dodawany jest drób,
miêso wieprzowe lub
wo³owe. 

· kabanosy - sk³adaj¹ siê
przede wszystkim z wody,
bia³ka pszennego, sojowe-
go, grochowego, oleju rze-
pakowego i/lub kokosowego
oraz m¹ki ry¿owej, dekstro-
zy, b³onnika bambusowego,
grochowego. W przeciwie-
ñstwie do miêsnego pierwo-
wzoru producent sugeruje
spo¿ycie produktu po pod-
grzaniu (sma¿one lub du-
szone z warzywami).

· karkówka - jest produk-
tem sk³adaj¹cym siê g³ównie
z bia³ka pszennego, sosu so-
jowego, wody oleju rzepako-
wego, m¹ki z ciecierzycy,
czosnku i imbiru. Dziêki za-
stosowaniu dymu wêdzarni-
czego mo¿liwe jest uzyska-
nie smaku wêdzonego miê-
sa.

· kebab - bezmiêsny zawie-
ra m.in. wodê, bia³ko pszen-
ne, olej rzepakowy, p³atki
dro¿d¿owe, sojê, pomidory,
maltodekstrynê, przyprawy
naturalne (w tym papryka
s³odka, papryka chilli), b³on-
nik (bambusowy, grochowy,
babki jajowatej), glukozê. Ma
zastosowanie w wrapach,
tortilli i burgerach. Mo¿e za-
wieraæ przyprawy, tj. ocet
jab³kowy, cukier.

· kie³basy - których sk³ad-
nikiem s¹: bia³ko pszenne,
olej rzepakowy, bia³ko gro-
chowe, bia³ko ziemniaczane,
skrobia  kukurydziana, wa-
rzywa suszone, substancje
zagêszczaj¹ce (karagen, gu-
ma konjac), ekstrakty przy-
praw, glukoza, pieprz czarny
suszony, b³onnik pszenny,
aromaty,  m¹ka ry¿owa, ce-
bula suszona mielona.

· mortadella - zawiera
bia³ka sojowego, bia³ka gro-
chu, gluten pszenny, skrobiê,
ry¿, olej roœlinny, t³uszcz ko-
kosowy, przyprawy, karagen,
b³onnik cytrusowy.

· parówki/serdelki - zawie-
raj¹ bia³ko pszenne, bia³ko
sojowe, izolowane bia³ko
grochu, olej kokosowy lub
rzepakowy, skrobiê kukury-
dzian¹, przyprawy, sub-
stancjê zagêszczaj¹c¹ kara-
gen, koncentrat papryki, eks-
trakt z kozieradki, koncentrat
soku z buraków, sok cytryno-
wy. S¹ one dostêpne zarów-
no w marketach, ale tak¿e w
formie gotowych hot dogów
np. na stacjach benzyno-
wych.

· pepperoni - zawiera
bia³ko pszenne, tofu natural-
ne, ekstrakty przypraw, przy-
prawy (ziarno gorczycy czar-
nej i bia³ej), olej rzepakowy,
sos sojowy, warzywa suszo-
ne (czosnek, burak czerwo-
ny, pomidor), ekstrakt
dro¿d¿owy, zagêszczony sok
cytrynowy, glukozê.

· pulpeciki sojowe - z ce-
bulk¹ oraz czarnym piep-
rzem sk³adaj¹ siê g³ównie z
bia³ka sojowego oraz pszen-
nego. W formie dodatków
zosta³y u¿yte miêdzy innymi:
ekstrakt jab³kowy, dro¿d¿e w
proszku, ekstrakt s³odu
jêczmiennego, oleje roœlin-
ne.

· salami - zawiera wodê,
bia³ko sojowe, gluten pszen-
ny, skrobiê kukurydzian¹,
bia³ko jaj w proszku, ry¿, olej

roœlinny, t³uszcz kokosowy,
przyprawy i dodatki (wiórki
papryki, karagen, fermento-
wana m¹czka ry¿owa, eks-
trakt z malwy), które nadaj¹
jej specyficzny smak.

· stek - sk³ada siê przede
wszystkim z seitanu (produkt z
glutenu pszennego), oleju ko-
kosowego oraz w³ókna owsia-
nego.

· szynka - produkowana jest
przede wszystkim przy u¿yciu
ciecierzycy oraz bia³ka pszen-
nego. Przy  wêdzeniu drew-
nem bukowym mo¿liwe jest
uzyskanie smaku imituj¹cego
wêdzone miêso.

· ¿eberka - sk³ada siê z cie-
cierzycy, bia³ka pszennego,
oleju rzepakowego, sosu sojo-
wego, p³atków dro¿d¿owych,
koncentratu pomidorowego,
syropu klonowego. Produkt ten
mo¿e byæ  alternatyw¹ dla
osób, które unikaj¹ produktów
sojowych w diecie. 
Kupuj¹c roœlinne zamien-
niki produktów miêsnych
warto zwróciæ uwagê na:

· tzw. czyst¹ etykietê (ang.
clean label), czyli produkt o jak
najkrótszym sk³adzie surowco-
wym, ale z jasno okreœlonym
sposobie produkcji i przetwa-
rzania;

· wartoœæ energetyczn¹ i
od¿ywcz¹ (porównaæ asorty-
ment tych samych produktów
od ró¿nych producentów np.:
pod wzglêdem mniejszej iloœci
wêglowodanów szczególnie
wa¿ne dla osób z insulinoopor-
noœci¹ czy cukrzyc¹ i/lub nasy-
conych kwasów t³uszczowych
co istotne dla osób z choroba-
mi sercowo-naczyniowymi);

· zawartoœæ soli ( wa¿ne dla
osób z nadciœnieniem têtni-
czym);

· obecnoœæ sk³adników wy-
wo³uj¹cych alergie lub nietole-
rancje pokarmowe (jaja,
orzechy ziemne i drzewne,
zbo¿a zawieraj¹ce gluten, so-
ja, seler, sezam, gorczyca,
³ubin;

· zawartoœæ dodatków do
¿ywnoœci (im mniej tym lepiej,
a jeœli ju¿ maj¹ uzasadnienie
technologicznie to wybieraæ
produkty z naturalnymi dodat-
kami, np.: zamiast produktów z
barwników syntetycznymi wy-
bieraæ te z barwnikami pozy-
skiwanymi z roœlin.

Dla konsumentów smak i tek-
stura s¹ kluczowymi czynnika-
mi decyduj¹cymi o zakupie ro-
œlinnych zamienników produk-
tów miêsnych, a zbyt wysoka
cena czêsto stanowi barierê w
przejœciu na dietê roœlinn¹. 

dr hab. in¿. ZUZANNA GOLUCH,
prof. UEW

KATEDRA TECHNOLOGII 
¯YWNOŒCI I ¯YWIENIA

WYDZIA³ INŻYNIERII PRODUKCJI 
UNIWERSYTET EKONOMICZNY

WE WROCŁAWIU

Roślinne zamienniki produktów mięsnych 
Komisja Europejska za produkty pochodzenia zwierzêcego uznaje miêso (wo³owina, wieprzowina, drób, miêso jagniêce, baranie, kozie, ryby i
owoce morza), mleko i produkty mleczne (takie jak jogurty, œmietany, maœlanki, kefiry, sery, twarogi), jaja oraz miód. 

Smaczna wegańska sałatka wegetariańska z falafelem z ciecierzycy i liśćmi 
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Kobieta na emeryturze pozna
osoby w celu wspólnego

spędzania wolnego czasu typu:
rozmowa, spacer, kawa…
Gorzów, tel. 519 565 975

r  e  k  l  a  m  a
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W kwietniu rozegrano trzy
kolejki, w których to obejrze-
liœmy sporo ciekawych i wy-
równanych spotkañ. Zda-
rza³y siê równie¿ jednostron-
ne, ale g³ównie z udzia³em
hegemona rozgrywek, czyli
Orlen Oil Motoru Lublin. Me-
cze bez udzia³u zespo³u, któ-
rego kapitanem jest Bartosz
Zmarzlik, najczêœciej s¹ wy-
równane i ciekawe. Nawet,
jeœli koñcowy wynik wskazu-
je na pewn¹ wygran¹ jednej
z dru¿yn.

O dobrym pocz¹tku sezonu
mo¿e mówiæ ebut.pl Stal Go-
rzów, która rozgrywki roz-
poczê³a spotkaniem na
,,Jancarzu’’ z Apatorem To-
ruñ, ubieg³orocznym br¹zo-
wym medalist¹ PGE Ekstrali-
gi. Podopieczni trenera Sta-
nis³awa Chomskiego wygrali
co prawda zaledwie szeœæ wy-
œcigów indywidualnie, z czego
dwa nasz junior Oskar Pa-
luch, to jednak stalowcy byli
bardzo skuteczni. Ka¿dy z
tych szeœciu biegów wygrywa-
li albo podwójnie albo 4:2 i
ostatecznie ca³y mecz roz-
strzygnêli na swoj¹ korzyœæ
wynikiem 51:39. 

W drugiej kolejce stalowcy
wybrali siê do Lublina i zali-

czyli ,,planow¹’’ pora¿kê
35:55. By³a ona wysoka, ale
w wielu wyœcigach ¿ó³to-nie-
biescy walczyli bardzo ambit-
nie i przegrywali dos³ownie
na milimetry, gdy¿ sêdzia
musia³ kilka razy spojrzeæ na
fotokomórkê. Do tego trener
Chomski nie siêga³ ochoczo
po rezerwy taktycznie (poje-
cha³ tylko Paluch w miejsce
Jakuba Stojanowskiego),
chc¹c daæ wszystkim zawod-
nikom pe³n¹ mo¿liwoœæ
sprawdzenia siê na tle bar-
dzo silnego przeciwnika. 

Kilka dni po meczu w Lubli-
nie do Gorzowa przyjecha³a
niespe³niona sportowo od
wielu lat ekipa Krono-Plast
W³ókniarza Czêstochowa.
Goœcie bardzo dobrze czuj¹
siê na ,,Jancarzu’’ i potwier-
dzili to w ostatni¹ niedzielê
kwietnia. Tym razem nasi
¿u¿lowcy wygrali a¿ dziewiêæ
biegów indywidualnie, lecz
nie prze³o¿y³o siê to na wy-
sokie zwyciêstwo meczowe.
Jedynie w pierwszej fazie
gorzowianie dominowali i po
piêciu biegach prowadzili

20:10. Potem wiêkszoœæ wy-
œcigów koñczy³a siê remisa-
mi, czêstochowianie do ma-
ksimum starali siê wykorzys-
taæ zmiany taktyczne i
ostatecznie ebut.pl Stal zwy-
ciê¿y³a 48:42.

Na początku maja mieliśmy
to co kibice lubią najbardziej,
czyli kolejne derby lubuskie
(103 w historii)  i świetny
mecz w Zielonej Górze przy
komplecie publiczności. Go-
rzowianie pokazali w tym
spotkaniu dużą dojrzałość i
niczym profesorowie wy-

punktowali odwiecznego ry-
wala, jakim od 1960 roku jest
Falubaz. Do 13 biegu poje-
dynek był bardzo wyrówna-
ny, raz prowadziła Stal, po-
tem Falubaz, ale różnice
punktowe były niewielkie.
Przed trzema ostatnimi wy-
ścigami mieliśmy remis
36:36 i każde rozstrzygnię-
cie było możliwe. W końców-
ce górą byli jednak liderzy
gości, którzy świetnie dopa-
sowali sprzęt i podwójnie wy-
grali biegi nr 13 i 15, a całe
spotkanie 49:41. To 58 wy-
grana stalowców w derbach,
z czego 19 na zielonogór-
skim torze.

Na obecnym etapie rozgry-
wek oczywiœcie wa¿ne s¹
zwyciêstwa, ale bardzo
wa¿na jest te¿ praca z ze-
spo³em, poniewa¿ o meda-
lach i tak zadecyduje dopie-
ro faza play off zaplanowana
na sierpieñ i wrzesieñ. Nie
wszyscy jednak to rozumiej¹
i czasami bezsensownie kry-
tykuj¹ sztab trenerski czy za-
wodników. A w Gorzowie nie
jest przecie¿ jeszcze ideal-
nie, co widaæ zreszt¹. Sta-
lowcy maj¹ przyk³adowo
k³opoty z utrzymaniem wyso-
kiego poziomu przez ca³y

mecz. Robi¹ te¿ b³êdy na
dystansie. I nad tym trzeba
stale pracowaæ. 

- Zgadza siê, pomimo
dobrych wystêpów przytra-
fiaj¹ siê naszym zawodni-
kom b³êdy, szczególnie po
wygranych startach - mówi
trener Stanis³aw Chomski. -
Bywa, ¿e za szybko
odje¿d¿aj¹ na szerok¹, zos-
tawiaj¹c tym samym sporo
miejsca przy krawê¿niku i ci
lepsi rywale korzystaj¹ z tych
potkniêæ. Takie rzeczy nie
powinny siê zdarzaæ, ale w
ferworze walki du¿o siê dzie-
je, a decyzje trzeba podej-
mowaæ w u³amku sekundy.
Ponadto ca³y czas jesteœmy
na progu sezonu, potrzeba
jeszcze trochê czasu na
ustabilizowanie dyspozycji -
doda³.

Co dalej? W niedzielê, 19
maja w Gorzowie rozegrany
zostanie pojedynek ebut.pl
Stal z ZOOleszcz GKM Gru-
dzi¹dz, tydzieñ póŸ-niej nasz
zespó³ wybierze siê do
Wroc³awia, zaœ ostatniego dnia
maja do Gorzowa przyjedzie
Fogo Unia Leszno i tym sposo-
bem zakoñ-czymy pierwsz¹
rundê fazy zasadniczej. 

ROBERT BOROWY 

Takie rzeczy nie powinny się zdarzać
Ligowe rozgrywki w PGE Ekstralidze ruszy³y pe³n¹ par¹. Za nami pierwszy miesi¹c œcigania.

Zespół ebut.pl Stali Gorzów przed meczem z Krono-Plast Włókniarzem Częstochowa
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Najlepsi ¿u¿lowcy œwiata
maj¹ za sob¹ pierwszy start.
Na Speedway Stadion Mile-
nium w Donji Kraljevec, w
pobli¿u Gorièan, najwiêksz¹
radoœæ prze¿y³ Jack Holder,
który po raz pierwszy w ka-
rierze zwyciê¿y³ w tych za-
wodach. W zesz³ym sezonie
a¿ piêciokrotnie stawa³ on na
podium, ale nigdy na jego
najwy¿szym stopniu. M³od-
szy brat by³ego mistrza œwia-
ta z 2012 roku Chrisa Hol-
dera jeszcze przed sezonem
by³  wskazywany jako jeden
z kandydatów do walki o me-
dale, dlatego jego zwyciê-
stwo w Chorwacji nie jest
¿adn¹ sensacj¹. Co naj-
wy¿ej niespodziank¹, gdy¿
g³ównym  kandydatem do

wygranej by³ Bartosz Zmar-
zlik, który wygrywa³ w tym
miejscu w dwóch poprzed-
nich latach. Wychowanek
Stali Gorzów awansowa³ do
fina³owego wyœcigu, ale w
nim przyjecha³ na koñcu
stawki, ustêpuj¹c nie tylko
Holderowi, lecz tak¿e drugie-
mu na mecie Jasonowi
Doyle’owi oraz trzeciemu -
Fredrikowi Lindgrenowi.

- Trochê przedobrzy³em,
gdy¿ decyduj¹c siê na wybór
pierwszego pola os³abi³em
jednoczeœnie swój motocykl
licz¹c, ¿e wyjadê dobrze z
spod taœmy. Niestety, prze-
gra³em start, a na dystansie
motocyklowi brakowa³o tej
mocy. Mog³em chyba wybraæ
inne pole, ale to ju¿ jest tylko

,,gdybanie’’. Uwa¿am, ¿e
miejsce w fina³owym biegu
te¿ jest sukcesem. Sezon
jest d³ugi, ju¿ skupiam siê na
kolejnych rundach Grand

Prix - powiedzia³ nam Bar-
tosz Zmarzlik.

W Chorwacji jako sta³y
uczestnik Grand Prix zade-
biutowa³ Szymon WoŸniak,

u boku którego w roli osobis-
tego mentora, trenera jest
czterokrotny mistrz œwiata
Greg Hancock. WoŸniak by³
optymistycznie nastawiony
do walki i na pewno nie
mo¿na by³o odmówiæ mu
ambicji. Zabrak³o jednak
trochê cwaniactwa, doœwiad-
czenia. W sumie z dorob-
kiem szeœciu punktów zaj¹³
jedenaste miejsce i takie te¿
zajmuje w klasyfikacji gene-
ralnej mistrzostw. 

Tu¿ przed WoŸniakiem
znalaz³ siê kapitan ebut.pl
Stali Martin Vaculik. Dla
ubieg³orocznego br¹zowego
medalisty mistrzostw ta po-
zycja jest du¿ym rozczaro-
waniem, ale - jak mówi zna-
ne polskie powiedzonko -

pierwsze œliwki robaczywki.
Z g³êbszymi analizami i oce-
nami poczekajmy na kolejne
turnieje. 

Ju¿ nied³ugo, bo 11 maja
czeka nas wielkie ¿u¿lowe
œwiêto w Warszawie, gdzie
na PGE Narodowym od-
bêdzie siê druga runda. Ty-
dzieñ póŸniej, 18 maja w nie-
mieckim Landshut zawodni-
cy pojad¹ w trzecim turnieju i
za kolejne dwa tygodnie,
dok³adnie 1 czerwca w Pra-
dze. Wtedy te¿ ³atwiej bêdzie
mo¿na oceniæ, jacy zawodni-
cy powalcz¹ w tym roku o
medale, a jacy bêd¹ musieli
skupiæ siê na walce daj¹cej
im utrzymanie siê w cyklu na
nastêpny sezon.

ROBERT BOROWY

W Grand Prix… pierwsze śliwki robaczywki
Za nami inauguracja tegorocznej walki o medale indywidualnych mistrzostw œwiata na ¿u¿lu. Po pierwszym turnieju Grand Prix Chorwacji liderem
jest Australijczyk Jack Holder.

W akcji Szymon Woźniak i Bartosz Zmarzlik, którzy w
Chorwacji spotkali się już w pierwszym swoim wyścigu 
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